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Výpis
ze , vedenéhospolkového rejstříku

Městským soudem v Praze
oddíl , vložka L 1206

Datum zápisu: 1. ledna 2014
Datum vzniku: 16. října 1990
Spisová značka: L 1206 vedená u Městského soudu v Praze
Název: Asociace polio
Sídlo: Jabloňová 2891/2, Záběhlice (Praha 10), 106 00 Praha
Identifikační číslo: 005 70 656
Právní forma: Spolek
Účel:

Samosprávný dobrovolný svazek fyzických osob postižených následky
poliomyelitidy, založený k uspokojování a ochraně jejich zájmů, vyplývajících z
tohoto postižení. Zejména zajišťování specifických informací, souvisejících s
uvedeným postižením, organizování sociálních, rehabilitačních, společenských,
kulturních, sportovních a jiných akcí a organizování vzájemné pomoci.

Název nejvyššího
orgánu:

Shromáždění

Statutární orgán - výbor:
předseda:

  PhDr. MARCELA STRÁNSKÁ, dat. nar. 25. července 1946
Evropská 2062/76, Dejvice, 160 00 Praha 6
Den vzniku funkce: 25. června 2016

1. místopředseda:
  EMIL CHADIMA, dat. nar. 11. března 1952

Sokolečská 67, Kluk, 290 01 Poděbrady
Den vzniku funkce: 25. června 2016

místopředseda:
  JAROSLAVA ŠEBESTOVÁ, dat. nar. 4. května 1950

Jabloňová 2891/2, Záběhlice, 106 00 Praha 10
Den vzniku funkce: 25. června 2016

místopředseda:
  JANA ZIMOVÁ, dat. nar. 22. října 1937

Vysokoškolská 488/8, Suchdol, 165 00 Praha 6
Den vzniku funkce: 25. června 2016

Počet členů: 15
Způsob jednání: Výbor je statutárním orgánem AP, který navenek zastupuje předseda výboru, v

době jeho nepřítomnosti pak některý z místopředsedů. Písemné právní jednání
podepisuje předseda, v jeho nepřítomnosti některý z místopředsedů výboru,
pověřený k tomu výborem.

Tento výpis z veřejných rejstříků elektronicky podepsal "MĚSTSKÝ SOUD V PRAZE [IČ 00215660]" dne 8.10.2016 v 12:16:18.
EPVid:+gEApKl8D0c/NiTXgMNjbQ
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Slovo na úvod 
Vážení přátelé,
od 1. 1. 2014 je účinný nový občanský zákoník, který nově upravuje spolkové právo a oblast veřejné 

prospěšnosti. Pro občanské sdružení Asociace polio, jako pro všechna o.s., se jedná o zásadní legislativ-
ní změnu, která po více jak dvaceti letech mění řadu zavedených praxí. V novém občanském zákoníku 
je garantována tříletá lhůta pro transformaci o.s. na spolky, konečné datum k provedení této transfor-
mace je 31. 12. 2016. Na stránkách Zpravodaje jste byli svědky úvah, hledání cest k vyřešení existence AP, 
postupu, vzhledem k tomuto datu. Do úvah o další existenci o.s. také před časem negativně vstoupilo 
MPSV svým návrhem vyloučit od 1. 1. 2014 občanská sdružení (nově spolky) z okruhu možných žadate-
lů o státní dotaci. Naštěstí v konečném znění zákona se již nevyskytuje. 

Jsem ráda, že naše asociace všechny peripetie zvládla, zahnaly se všechny úzkosti, nerozhodnosti, stihl 
se daný časový harmonogram: Asociace polio je od 9. 9. 2016 spolkem, registrovaným u Městského soudu 
v Praze (zveřejněno 4. 10. 2016 ve Spolkovém rejstříku). Podařilo se také získat výjimku z nařízení identi-
fikace subjektu jako spolku, píšeme se dál pouze Asociace polio. Po všech peripetiích máme – myslím 
zaslouženě – pocit naprostého úspěchu! A máme teď volné ruce pro další aktivity. 

V příštím roce plánujeme čtyři rekondice, zapojili jsme se do evropského projektu Podpora členským 
organizacím NRZP ČR v rámci Evropského sociálního fondu, podali jsme žádosti o dotace Ministerstvu 
zdravotnictví, Ministerstvu kultury a také Úřadu vlády. Je na nás, jak se nám bude dařit v budoucnu. 
K existenci Asociace polio přispěje i účast každého z nás, především v oblasti finanční. Na webových 
stránkách bude otištěna žádost/návrh na  spolupráci pro potenciální sponzory spolku nebo některé 
z jeho činností a tak, máte-li možnost, oslovujte ve svém okolí přátele a známé, posílejte náměty pro 
akce, pomáhejme si.

S přáním, aby se nám všechno dařilo v novém roce
PhDr. Marcela Stránská

předsedkyně AP

O čem jednal výbor Asociace polio
25. 6. 2016 Centrum AP Na Skalce – mimo- 
řádná schůze 

 ▶ J. Beneš přivítal přítomné, poděkoval L. Bra-
dové za svolání schůze. Ve Spolkovém rejs-
tříku je jmenovitě zapsáno 15 členů výboru 
(resp. 14 těch, kteří podepsali v prosinci sta-
tutární prohlášení).

 ▶ M. Stránská: jména zvolených členů výbo-
ru k 1. 1. 2016 byla podána do Spolkového 
rejstříku.

 ▶ J. Beneš po  diskuzi podal abdikaci z  funkce 
předsedy člena výboru, s  okamžitou plat-
ností. Členství ve  výboru ukončí, v  souladu 
se Stanovami platnými k 21. 5. 2016, po dvou 
měsících. Pro účelné nakládání s  peněžní-
mi prostředky bez ohledu na nové Stanovy 
shromáždění členové souhlasí, aby J. Beneš 
a  L. Bradová podepisovali účelné vynaklá-
dání peněžních prostředků, např.: rekondice, 
Zpravodaj, atd. a platné smlouvy do doby po-
dání změn výboru do Spolkového rejstříku.

 ▶ J. Beneš zároveň podává protest, a to z toho 
důvodu, že se domnívá, že nebyl na Spolko-

vý rejstřík podán seznam členů výboru (zvo-
lených k 1. 1. 2016).

 ▶ V  návaznosti na  odsouhlasený návrh před-
sedy na  schůzi výboru 7. 11. 2015 a  v  sou-
ladu se Stanovami, platnými k  21. 5. 2016, 
byla dnešním dnem ustanovena do funkce 
tajemnice a hospodářky J. Šebestová. 

 ▶ Pro provedení uzávěrky k předání funkce hos-
podářky byla odsouhlasena V. Hesounová; vý-
bor požádá M. Plašila o účast při této kontrole 
(provedeno bude nejpozději k 21. 7. 2016).

 ▶ Z  důvodu odstoupení předsedy J. Beneše 
z  funkce k  dnešnímu dni byl podán návrh 
na  kandidáta na  nového předsedu. Navr-
žena byla současná místopředsedkyně AP, 
Marcela Stránská, Tento návrh byl přijat. 

 ▶ J. Beneš navrhl sloučit funkci hospodářky 
s  funkcí místopředsedy. Návrh byl odsou-
hlasen. 

 ▶ B. Doležalová podala abdikaci z funkce mís-
topředsedkyně AP. 

 ▶ V souladu se Stanovami, platnými k 21. 5. 2016,  
byli do funkce místopředsedů navrženi a po- 
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tvrzeni k doplnění: E. Chadima, J. Šebestová, 
J. Zimová. Návrh byl přijat.

 ▶ Výbor poděkoval odstupujícím – předsedo-
vi J. Benešovi, místopředsedkyni B. Doleža-
lové a hospodářce L. Bradové.

 ▶ M. Stránská: počátkem července se očekává 
pro rok 2017 vypsání dotačního programu 
na Úřadu vlády – „Podpora veřejně účelných 
aktivit spolků zdravotně postižených“. V oka-
mžiku vypsání budou členové výboru kon-
taktováni pro podávání návrhů (akce, vyba-
vení, s přibližným finančním zdůvodněním).

 ▶ M. Stránská: Výroční zprávy za rok 2015 jsou 
odeslány na příslušná místa MZ a MK.

22. 9. 2016 Sola Fide Janské Lázně
M. Stránská 

 ▶ Poděkovala za nekonfliktní předání agendy 
AP 13. 7. 2016. Dispoziční právo bylo před-
chozím vedením AP zrušeno 12. 7., asociace 
tak byla paralyzována do 26. 7., kdy předsed-
kyně, místopředseda a hospodářka obnovili 
v bankách podpisy. Vše bylo připraveno, AP 
nyní vlastní elektronické účty, podpisy.

 ▶ Požadavky na dotace od Ministerstva zdra-
votnictví na příští rok budou podány přesně 
dle terminologie ministerstva pro splnění 
kritérií.

 ▶ Podle požadavků Městského soudu Praha  
byly doplněny přílohy pro ukončení zápi-
su do  Spolkového rejstříku, kde jsme od   
1. 1. 2014 zaregistrováni. Výjimka pro zacho-
vání názvu Asociace polio byla udělena.

 ▶ Pro příští rok budou podány žádosti o  do-
tace na Festival (Ministerstvo kultury), Zpra-
vodaj AP a  rekondice (obojí Ministerstvo 
zdravotnictví), administrativně organizační 
záležitosti AP (Úřad vlády).

Rekondice 2017
 ▶ E. Chadima: Janské Lázně I, Sola Fide 13. až 

27. 5. 2017 a  Sanatoria Klimkovice, lázně 
14. až 21. 10. 2017.

 ▶ H. Opravilová: Janské Lázně II, Sola Fide 
16. až 24. 9. 2017.

 ▶ L. Bradová: Sezimovo Ústí, hotel MAS 14. až 
20. 5. 2017.

Festival OOO
 ▶ M. Mruzková seznámila s programem Festi-

valu Obrnáři obrnářům a o obrnářích 23. až 
25. 9. 2016 (výstava, vystoupení pacient-

ských kapel, členská schůze v  Malém sále, 
volný vstup do  bazénu odpoledne, spole-
čenský večer).

 ▶ Program sobotního dopoledne:
Úvod – M. Mruzková: zahájení Festivalu, 
poděkování předsedovi J. Benešovi, vystou-
pení ředitele Státních léčebných lázní a  zá-
stupce města Janské Lázně. 
Další část – členskou schůzi – povede E. Cha-
dima: představení nové předsedkyně AP 
a  celého výboru, zpráva o  činnosti od  září 
2015 do září 2016, zpráva o hospodaření, se-
známení s plánovanými akcemi pro rok 2017, 
diskuze, usnesení.

Různé
 ▶ M. Stránská: plánuje se spolupráce se Stát-

ním zdravotním ústavem.
 ▶ B. Svoboda: informoval o stavu stavebních 

oprav v Centru AP.
 ▶ M. Mruzková upozornila na článek, který se-

psala pro časopis Mosty na žádost redakce. 
Dále poděkovala V. Tobiášovi za spolupráci 
při tvorbě webových stránek AP a  ocenila 
práci odstupujících členů výboru (M. Plašila 
a dalších).

 ▶ Bylo vyjádřeno poděkování Mgr. Mruzkové 
za tvorbu a aktualizaci webových stránek

 ▶ V. Novotná: Sraz obrnářů seniorů letos ne-
bude, B. Svoboda navrhuje setkání v teplej-
ším období.

 ▶ L. Zušťáková informovala o  úspěchu diva-
délka Verva na soutěži amatérských divadel.

 ▶ E. Přibylová: plavání Ostrava probíhá, stejně 
jako pravidelná obrnářská setkání.

5. 11. 2016 Centrum AP Na Skalce
Aktuality za září a říjen 2016

 ▶ Kladně byl hodnocen letošní festival, jeho 
organizace (M. Mruzková) a výstavy. 

 ▶ Poděkování J. Zimové, která se uvolila setr-
vat ve funkci místopředsedkyně.

 ▶ Zástupci AP M. Stránská a  E. Chadima byli 
pozváni do  Janských Lázní na  slavnostní 
otevření lázeňského hotelu Terra. Státní láz-
ně Janské Lázně připravují smlouvu na  ko-
nání festivalu.

 ▶ M. Stránská absolvovala školení o registraci 
spolků, uspořádaný MK, dále se účastnila 
XVIII. Celorepublikového zasedání NRZP (viz  
webové stránky NRZP). AP se zapojila do   
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Operačního programu Evropské unie a účast- 
ní se seminářů Podpora členským organiza-
cím NRZP ČR.

 ▶ Všemi hlasy byla schválena preambule Sta-
nov AP.

 ▶ Výbor se zabýval dotazem členské schů-
ze ohledně znovuzavedení revizní komise, 
dále doplněním výboru o  jednoho člena 
(musí být patnáctičlenný). Navržení členové 
do revizní komise i do výboru, budou oslo-
veni a  pozváni na  prosincovou veřejnou 
schůzi.

 ▶ Odsouhlasen návrh M. Mruzkové vložit 
do  Zpravodaje příspěvek o  Asociaci polio, 
zveřejněný v časopise Mosty. 

Dotace, organizační záležitosti 
 ▶ M. Stránská: podané žádosti na dotace 2017: 

MK – Festival OOO, MZ – Rekondice (Janské 
Lázně I., II., Sezimovo Ústí, nově Sanatoria 
Klimkovice), Zpravodaj AP, Úřad vlády – Admi- 
nistrativní zázemí Asociace polio.

 ▶ E. Chadima: letošní rekondice proběhly 
ke  spokojenosti zúčastněných, pro vyúčto-
vání rekondic je zapotřebí podklady dodat 
v průběhu měsíce.

 ▶ Plán činnosti na  rok 2017 byl výborem 
schválen a bude uveřejněn ve Zpravodaji.

Zprávy a náměty členů výboru
 ▶ E. Chadima: nutné opětovné oslovení po-

tenciálních sponzorů na  činnosti a  provoz 
Asociace polio. Při diskuzi zmíněn způsob 
sponzorování Společnosti C-M-T, uvádě-
ný v  jejich časopise (podpora zdravotně 

postižených prostřednictvím nákupu přes 
e-shop, kdy z  uskutečněného nákupu jde 
určité procento na účet sponzorované spo-
lečnosti).  

 ▶ J. Zimová: otázka na  organizování rehabi-
litačního plavání obrnářů v  Praze – B. Do-
ležalová upozornila na  možnost cenově 
zvýhodněného plavání pro seniory v  pla-
veckém bazénu Praha 11 v poledních hodi-
nách, byla pověřena do příští schůze získat 
další informace. 

 ▶ E. Přibylová informovala o plavání v Ostravě, 
při té příležitosti upozornila na možnost zís-
kání příspěvku VZP na plavání v programu 
zdraví (viz webové stránky VZP). 

 ▶ E. Přibylová: odpoví na  písemný dotaz 
ohledně očkování proti dětské obrně.

 ▶ L. Bradová zmiňuje nutnost novelizace se-
znamu léků pro obrnáře – H. Opravilová, 
E.  Přibylová, M. Langmeierová doporučují 
sledovat současný seznam, který máme, 
vyvarovat se léků ze skupiny statiny, který 
je kontraindikován svalové slabosti a  dů-
sledně od  svých lékařů vyžadovat náhrad-
ní léky; v  dnešní době je na  trhu tak velké 
množství léků, že seznam pro nás vhodných 
nebo nevhodných není možné vyhotovit. 

 ▶ M. Langmeierové byl uložen úkol připravit 
stručnou informaci do Zpravodaje.

 ▶ Na zářijové schůzi byly výborem schváleny 
odměny pro M. Mruzkovou za  organizaci 
festivalu a  pro M. Plašila za  dlouholetou 
práci ve funkci předsedy kontrolní komise.

Členská schůze Asociace polio 
24. 9. 2016 Malý sál Janského dvora Janské Lázně

Mgr.  Mruzková oficiálně zahájila Festival 
Obrnáři obrnářům a o obrnářích a přivítala hos-
ty – 1. místostarostu města Janské Lázně Petra 
Hřebačku a generálního ředitele státních lázní 
Ing. Rudolfa Bublu. 

Po tomto zahájení vystoupil Ing. Jindřich Be-
neš, odstupující předseda Asociace polio a zakla-
datel Festivalu. Jako poděkování za dlouholetou 
práci mu byl předán dárek, kniha „Janské Lázně 

– procházka historií města pod Černou horou“. 
Ing. Beneš se po dobu působení ve vedení Aso- 
ciace polio nemalou měrou zasloužil o sponzor-
ské dary a  jeho práce přispěla k  ochraně práv 
zdravotně postižených následky poliomyelitidy.

Vystoupení hostů
 ▶ Místostarosta Petr Hřebačka informoval 

o  změnách, které se v  tomto roce v  Jan-
ských Lázních udály – přemístění sochy Kra-
konoše, výstavba parku u  restaurace San-
ssouci, na okraji Janských Lázní (v blízkosti 
Hoffmanovy boudy) se začíná stavět Stezka 
korunami stromů. Dále se zmínil o  dobré 
spolupráci se státními lázněmi, které byly 
vyjmuty z privatizačního projektu a budou 
se nyní moci společně podílet na  rozvoji 
města a lázní.

 ▶ K  tomuto tématu se vyjádřil podrobněji 
i  generální ředitel Ing.  Bubla, který vysvět-
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lil, že lázně nyní mohou nakládat se svým 
majetkem a  investovat do  dalšího rozvoje 
lázní. Na  14. 10. 2016 ohlásil otevření re-
konstruované Terry, vysvětlil i  problémy 
s  touto rekonstrukcí: nebylo jednoduché 
vybrat dodavatele vzhledem k tomu, že láz-
ně podléhají zákonu o veřejných zakázkách. 
V příštím roce budou probíhat další úpravy 
přízemí a  gastroprovozu. Zároveň jsou plá-
novány menší rekonstrukce Janského Dvo-
ra – úpravy pokojů, nový nábytek, podlahy, 
malování. V horizontu 5 let se předpokládá, 
že proběhne rekonstrukce totální. 

 ▶ V  diskusi se účastníci dotazovali na  parko-
vací místa – velký problém, složitě řešitelný. 
Lázně mají představu v závislosti na rozvoji 
lázní, v návrhu je 10 až 12 parkovacích míst 
ve svahu pod Terrou. Bude Terra i pro paci-
enty? – ano, ale s doplatkem. Další dotazy se 
týkaly nedostatku vody ve  velkém bazénu 
v  Lázeňském domě – je to přírodní léčivý 
pramen, dochází k odběru vody i  jinde, ka-
pacita nestačí. Dále – nelze vyhovět žádosti 
o  neodesílání Návrhů na  lázeňskou léčbu 
obrnářů do jiného lázeňského zařízení, toto 
neumožňuje legislativa. Lze řešit zpoplatně-
nou rezervací termínu. Připomínky ke kvali-
tě televizních přijímačů – řeší se průběžně. 
Nedostatečný a  nekvalitní sortiment v  Be-
nátské hale – bude prověřen, případně sjed-
nána náprava.

Po rozloučení s hosty byla zahájena členská 
schůze s následujícím programem:
1. Zahájení, volba zapisovatele, 

schválení programu
2. Zpráva o činnosti spolku za období 

září 2015 až září 2016, informace 
o plnění stanovených úkolů

3. Výroční finanční zpráva 
o hospodaření spolku za rok 2015

4. Diskuse, přijetí usnesení, závěr

Schůzi zahájil místopředseda E. Chadima, 
program schůze byl odsouhlasen, zapisovatel-
kou zvolena Jaroslava Šebestová. Byli předsta-
veni členové nového výboru AP. 

Slova se ujala PhDr.  Marcela Stránská, kte-
rou v roce 2014 přizval ke spolupráci ve výboru 
bývalý předseda Ing.  Beneš. Na  mimořádné 

schůzi 25. 6. 2016 Ing.  Beneš na  svoji funkci 
rezignoval a  i  když již dříve svůj odchod avi-
zoval, výbor byl tímto rozhodnutím zaskočen. 
Následně byla předsedkyní zvolena PhDr. Mar-
cela Stránská. Ta nyní poděkovala všem členům 
za pomoc při transformaci Asociace na spolek 
a  podala zprávu o  jejím průběhu: během loň-
ského roku byla podána žádost Městskému 
soudu v Praze o zachování názvu Asociace po-
lio (bez dodatku z.s. – zapsaný spolek) a  spo-
lečně s  Ing.  Benešem a  právničkou pracovali 
na  vytvoření nových Stanov. Žádosti Městský 
soud vyhověl, nadále je nám umožněno pou-
žívat původní název. Stanovy byly dokončeny 
a  v  květnu letošního roku výborem Asociace 
polio schváleny. Během léta byly Stanovy s dal-
šími dokumenty dodány Městskému soudu 
a ten v září, 9. 9. 2016, svým Usnesením potvr-
dil zápis Stanov i  vedení spolku do  Rejstříku 
spolků. Tím je zaregistrování Asociace polio 
dokončeno.

Zpráva o hospodaření
Příjmy a výdaje (příjmy celkem za rok 2015 –  

975  789,22 Kč, výdaje celkem za  rok 2015 – 
967 272,08 Kč), dotace MK ČR na festival 42 000 Kč, 
MZ ČR 155 000 Kč, sponzorský dar  20 000 Kč. 

Na webových stránkách Asociace polio byla 
zveřejněna Výroční zpráva Asociace polio ČR 
za rok 2015 spolu se Zprávou o hospodaření.

Plánované rekondice na rok 2017
13. až 27. 5. 2017 Janské Lázně I, Sola Fide
14. až 20. 5. 2017 Sezimovo Ústí
16. až 24. 9. 2017 Janské Lázně II, Sola Fide
14. až 21. 10. 2017 Sanatoria Klimkovice.

Diskuse
 ▶ Paní Hrabíková vznesla dotaz, týkající se re-

vizní komise – ve Stanovách chybí.
Odpověď – v loňském roce ve volbách byla 
sice revizní komise volena, ale stávající čle-
nové již funkci nemohli vykonávat. Předse-
da navrhl vypracovat Stanovy bez revizní 
komise, ze zákona není povinná. Přesto 
bychom ji opět chtěli po současných zkuše-
nostech ustanovit. Prosíme o návrhy členů, 
kteří by mohli v komisi pracovat. Následně 
bude doplněna změna ve  Stanovách, kde 
bude revizní komise zakotvena.
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 ▶ Ing.  Beneš doporučil vzhledem k  stálému 
mírnému úbytku členů rozšířit členství 
na naše děti. 

 ▶ PhDr.  Stránská poděkovala všem členům 
za účast.

Usnesení
Členská schůze bere na vědomí Zprávu o činnos-

ti spolku za období září 2015 až září 2016, zprá-
vu o hospodaření spolku za rok 2015 a Výroční 
zprávu za rok 2015, zveřejněnou k 30. 6. 2016.

Výbor připraví zřízení revizní komise a  na-
vrhne v tom smyslu změnu Stanov.

Zapsala:  
Jaroslava Šebestová

Platba členských příspěvků na rok 2017
I dle nových Stanov AP je povinností každé-

ho člena řádně platit členské příspěvky. Výše 
členského příspěvku na  rok činí 150 Kč. Kdo 
ještě nezaplatil letošní členský příspěvek, ať 
tak učiní nejpozději do konce roku 2016. Plat-
ba členského příspěvku musí být realizovaná 
v tom roku, na který platí. 

Členský příspěvek na rok 2017 začněte pla-
tit až od 1. ledna 2017.

Zaplatit můžete převodem na účet v bance 
nebo přiloženou složenkou.

Nezapomeňte do  Specifického symbolu 
uvést vaše číslo člena Asociace polio a do Varia- 
bilního symbolu rodné číslo nebo datum naro-
zení. Číslo účtu: 80413349/0800.

Manželé, členové AP, použijí k  úhradě 
jednu složenku: do  V  (variabilního) symbolu  

uvedou členské číslo jednoho z  manželů 
a do S (specifického) symbolu datum narození 
druhého z  manželů ve  formátu rodného čísla 
bez lomítka.

Členské číslo průkazu člena AP je uvedeno 
na obálce, ve které máte Zpravodaj.

Upozornění tajemnice
 ▶ Aby se mohla vaše platba přiřadit k vašemu 

členství, musíte řádně vyplnit variabilní 
a specifický symbol na složence tak, jak je 
uvedeno výše.

 ▶ Kdo nezaplatí členské příspěvky, bude vyřa-
zen z evidence na zasílání informací a Zpra-
vodaje AP.

 ▶ Nezbytně hlaste veškeré změny bydliště 
anebo doručovacích adres a taktéž úmrtí.

Důležité upozornění

V kartotéce Asociace polio je více členů, kteří nemají zaplacené členské příspěvky 
nejenom za poslední dva roky ale někteří i za více let. 

Pokud nezaplatí i za tento rok, Zpravodaj jim již nebudeme posílat.

Taktéž je důležité, aby ti, co mají zájem o rekondice, uhradili členský příspěvek 
hned v prvních měsících roku 2017.

Jaroslava Šebestová, sekretariát AP
mobil 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam.cz

Plán činnosti na rok 2017
Datum Hod. Co a kde Realizace

18. 2. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1  
s vystoupením div. souboru Verva PhDr. M. Stránská

22. 4. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr. M. Stránská

2. 5. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, 
M. Dobrovolná, M. Matysová, PhDr. L. Zušťáková) Mgr. M. Mruzková
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13. – 27. 5. Rekondiční pobyt – Sola Fide I. Janské Lázně E. Chadima

14. – 20. 5. Rekondiční pobyt – Hotel MAS Sezimovo Ústí L. Bradová

27. 5. 10.00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně PhDr. M. Stránská 

červen až 
srpen 

Výstava výtvarných prací členů AP – místo  
bude určeno Výbor AP

6. 6. Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 1-2 2017 Mgr. M. Mruzková

29. 6. Setkání obrnářů – Ostrava MUDr. E. Přibylová

16. – 24. 9. Rekondiční pobyt – Sola Fide II. Janské Lázně MUDr. H. Opravilová

22. – 24. 9. Kulturně společenský festival „Obrnáři 
obrnářům a o obrnářích 2017“, Janské Lázně 

PhDr. M. Stránská, 
Mgr. M. Mruzková

22. 9. 10.00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně PhDr. M. Stránská 

24. 9. 10.00 Výbor Asociace polio – Sola Fide Janské Lázně PhDr. M. Stránská

14. – 21. 10. Rekondiční pobyt – Sanatoria Klimkovice E. Chadima

říjen Účast členů Asociace polio 
na zdravotnických veletrzích PhDr. M. Stránská 

7. 11. Redakce časopisu Zpravodaj AP (Ing. B. Doležalová, 
M. Dobrovolná, M. Matysová, PhDr. L. Zušťáková) Mgr. M. Mruzková

11. 11. 10.00 Výbor Asociace polio – Centrum AP, Na Skalce 1 PhDr. M. Stránská 

8. 12. Distribuce časopisu Zpravodaj AP č. 3-4 2017 Mgr. M. Mruzková

9. 12. 10.00 

Veřejná schůze výboru a členů Asociace polio –  
Centrum AP, Na Skalce 1 a od 11.30 slavnostní 
předvánoční setkání členů AP s kulturním 
programem a „exhibicí“ prací členů AP

PhDr. M. Stránská 

14. 12. Setkání obrnářů – Ostrava MUDr. E. Přibylová 

průběžně Výtvarné akce, návštěvy kulturních akcí PhDr. M. Stránská 

průběžně 
Zkoušky divadelního souboru Verva – Centrum  
AP, Na Skalce 1 dle potřeby a v rámci akce „Obrnáři  
obrnářům“ 2017

PhDr. L. Zušťáková

průběžně 
Výstavy fotografií a obrazů členů AP v kulturním  
Centru AP, Na Skalce 1 a v rámci akce „Obrnáři  
obrnářům“ 2017

S. Gajdoš,  
Z. Jandusová,  
B. Svoboda

středy 18.20
Rehabilitační plavání Ostrava – Městská 
nemocnice Fifejdy, pokračuje i bez dotace.  
Na místě se platí 50 Kč.

MUDr. E. Přibylová

Výbor Asociace polio 
Výbor Asociace polio bude v roku 2017 pracovat v tomto složení 

předsedkyně, projekty PhDr. Marcela Stránská Praha 6 tel.: 602 873 420 

1. místopředseda, organizace 
rekondičních pobytů Emil Chadima Poděbrady tel.: 325 613 573

místopředsedkyně, 
tajemnice, hospodářka Jaroslava Šebestová Praha 10 tel.: 728 119 174
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místopředsedkyně Jana Zimová Praha 6 tel.: 220 920 328 

organizace rekondičních 
pobytů Ludvika Bradová Louny tel.: 474 552 498 

knihovna, redakční rada Ing. Božena Doležalová Praha 4 tel.: 222 969 051 

členka Věra Hesounová Praha 11 tel.: 737 444 239 

zdrav. problematika MUDr. Marta 
Langmeierová, CSc. Praha 5 tel.: 222 957 614 

Zpravodaj AP, organizace akcí Mgr. Mária Mruzková Ostrava-Poruba tel.: 591 120 038

členka Věra Novotná Praha 4 tel.: 272 763 563

zdrav. problematika, kontakt 
s VČ regionem, organizace 
rekondičních pobytů 

MUDr. Hana Opravilová Hradec Králové tel.: 495 511 877 

zdrav. problematika, 
kontakt se SM regionem MUDr. Eva Přibylová Ostrava-Výškovice tel.: 596 747 792 

člen Bohumil Svoboda Praha 10 tel.: 737 536 135

kultura, redakční rada PhDr. Libuše Zušťáková Praha 10 tel.: 737 658 093

Sekretariát Asociace polio 
Jaroslava Šebestová, místopředsedkyně, tajemnice, hospodářka/účetnictví,   
Jabloňová 2891/2, 106 00 Praha 10, mobil: 728 119 174, e-mail: asociacepolio@seznam.cz 
Bankovní spojení: Česká spořitelna, a.s., Praha 4, Číslo účtu: 80413349/0800,  
IČ: 00570656, DIČ: CZ00570656
Internet: www.polio.cz 

Rekondice pro rok 2017
Pro rok 2017 jsou plánované čtyři rekondič-

ní pobyty. Pozorně si přečtěte nabídku, vyber-
te pobyt, kterého se chcete zúčastnit a dle po-
kynů zašlete předběžnou přihlášku.
V předběžné přihlášce uveďte

 ▶ jméno a příjmení, datum narození,
 ▶ adresu, telefon, případně e-mail,
 ▶ držitel průkazu ZTP nebo ZTP/P,
 ▶ stručné postižení – vozíčkář, potřeba pomoci 

do bazénu, doprovod (jméno a rodinný vztah),
 ▶ případné přání, s kým chcete být ubytováni.

Upozorňujeme
 ▶ samostatné ubytování na pokoji lze poskyt-

nout jenom s úhradou nákladů s tím spoje-
ných,

 ▶ dodržujte termíny předběžných přihlášek 
uvedených u jednotlivých rekondic.  

Předběžně přihlášeným pošleme Závaznou při-
hlášku, složenku na  zaplacení účastnického po-
platku a podrobné informace o rekondici. Je nut-
né mít zaplacené členské příspěvky i na rok 2017.

1. Janské Lázně I. – vedením pověřen Emil Chadima 

Termín 13. až 27. května 2017 (14 dnů)

Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře. 
Samostatné ubytování na 2-lůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jenom s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu. Netýká se 3. patra.
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Stravování plná penze

Cena v rozmezí 600 až 650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace  
z MZ ČR se cena sníží

Rehabilitace v Sola Fide – 4 masáže a denně skupinová cvičení.  
Denně plavání dle možností v bezbariérovém bazénu NOVBA

Předběžné přihlášky 
zašlete do konce února 2017 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima.e@seznam.cz,  
tel.: 325 613 573, mobil: 737 123 599

2. Sezimovo Ústí – vedením pověřena Ludvika Bradová

Termín 14. až 20. června 2017 (6 dnů)

Místo hotel MAS (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose vlakem nebo autobusem do Tábora, z nádraží jede  
městský autobus až před hotel, stanice KOVOSVIT

Ubytování dvoulůžkové pokoje s příslušenstvím a televizí, internetové připojení

Stravování plná penze formou bufetu – výborná kuchyně

Cena cca 5 800 Kč, v případě obdržení dotace z MZ ČR se cena sníží

Rehabilitace 

1× relaxační masáž se zábalem, 2× cvičení v bazénu, 5× ranní 
rehabilitační cvičení, 1× automatické masážní lehátko, 1× regenerační  
kyslíková terapie, 1× masáž zad a šíje, 1× ruční masáž chodidel,  
v odpoledních hodinách volný vstup do bazénu (schůdky), beseda  
se zdravotní tematikou 

Cena zahrnuje 
2× taneční večer s hudbou, 1× bowling, 1× společenská hra Bingo,  
půldenní výlet do Tábora, pojištění odpovědnosti a služby delegáta,  
pobytovou taxu 

Možnost výletů Tábor – zřícenina Kozí Hrádek, Sezimovo Ústí – Benešova vila, zámky  
Hluboká a Červená Lhota, hrad Zvíkov, Český Krumlov

Předběžné přihlášky
zašlete do 28. února 2017 písemně – Ludvika Bradová,  
Kosmonautů 2289, 440 01 Louny, e-mailem: lubrabradova@volny.cz,  
tel.: 474 552 498, mobil: 723 138 611

3. Janské Lázně II. – vedením pověřena MUDr. Hana Opravilová

Termín 16. až 24. září 2017

Místo Penzion Sola Fide (bezbariérový)

Doprava po vlastní ose

Ubytování 

dvoulůžkové a třílůžkové pokoje, 6 pokojů vhodných pro vozíčkáře. 
Samostatné ubytování na dvoulůžkovém pokoji lze poskytnout 
(v omezené míře) jenom s úhradou nákladů s tím spojených, které se 
budou platit hotově na místě vedoucímu penziónu. Netýká se 3. patra.

Stravování plná penze

Rehabilitace v Sola Fide – 2 masáže a denně skupinová cvičení.  
Denně plavání dle možností v bezbariérovém bazénu NOVBA 
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Cena v rozmezí 600 až 650 Kč na osobu a den, v případě obdržení dotace  
z MZ ČR se cena sníží

Předběžné přihlášky

zašlete do 31. března 2017 písemně – MUDr. Hana Opravilová,  
Nerudova 887/10, 500 02 Hradec Králové I., e-mailem:  
h.opravilova@seznam.cz, tel.: 495 511 877, mobil: 705 302 343. Závazné 
přihlášky budou vybraným zájemcům zaslány do 10. května 2016.

4. Sanatoria Klimkovice – vedením pověřen Emil Chadima

Termín 14. až 21. října 2017 (7 dnů)

Místo Sanatoria Klimkovice (bezbariérové)

Doprava po vlastní ose. Vlakem do Ostrava-Svinov, přestup na autobus,  
který má u Sanatoria konečnou.

Ubytování dvoulůžkové a jednolůžkové pokoje. V přihlášce uveďte, o který druh  
pokoje máte zájem a s kým chcete být ubytování.

Stravování plná penze

Cena cca 6 500 až 7 500 Kč (platná pro rok 2016), v případě obdržení dotace  
z MZ ČR se cena sníží

Rehabilitace 
2 masáže, denně skupinová cvičení a denně plavání 
v bezbariérovém bazénu – vše pod jednou střechou. 
Možno přikoupit další různé procedury.

Předběžné přihlášky 
zašlete do konce dubna 2017 písemně – Emil Chadima, Sokolečská 67,  
290 01 Poděbrady-Kluk, e-mailem: chadima.e@seznam.cz,  
tel.: 325 613 573, mobil: 737 123 599

Festival – letos po osmnácté 
23. až 25. 9. Janské Lázně 

Letošní festival byl stejně jako vloni situo-
ván na závěr rekondičního pobytu v Sola Fide 
v Janských Lázních. Byla tím zaručená četnější 
účast obrnářů na tomto našem oblíbeném sra-
zu. Páteční den probíhal v duchu srdečného ví-
tání, hraní a zpívání se skupinou Polio Melody 
Band a hlavně nekonečného povídání – vždyť 
jsme se neviděli celý rok! 

Mnohé informace o dění během festivalového 
víkendu najdete v zápisu z členské schůze a v jed-
nom z článků v rubrice Píšete nám. Soustředím se 
proto na skutečnosti v nich nepopsané.

Nově jsem byla pověřena oficiálně zahájit 
Festival Obrnáři obrnářům a o obrnářích v so-
botu v Malém sále Janského dvora. Zde jsme se 
sešli na náš pravidelný aktiv spojený s členskou 
schůzí Asociace polio. Máme nové stanovy, 
máme nové vedení. Byla jsem ráda za možnost 
přivítat toto nové vedení, hosty a  hlavně, že 
budu moct promluvit k  odcházejícímu dlou-

holetému předsedovi Ing.  Jindřichu Benešovi. 
Vždyť jsem s ním strávila celou mojí dosavadní 
funkcionářskou činnost, byli jsme v neustálém 

„asociačním“ kontaktu, ať už to bylo při přípravě 
a organizaci festivalu anebo při vydávání naše-
ho časopisu. Respektovala jsem jeho autoritu 
a snahu zajistit vše tak, aby to bylo ku prospě-
chu nás obrnářů. Symbolické bylo i to, že vlast-
ně on byl zakladatelem tradice festivalů – letos 
již osmnáctého.

Jindra po  převzetí daru od  nového vedení 
se ve svém vystoupení zaměřil na poděkování 
lidem, se kterými po celou dobu svého předse-
dování spolupracoval:

 ▶ Janě Zimové za projekty,
 ▶ Emilu Chadimovi za  rekondice (říkával mu 

Evžene a on na to slyšel),
 ▶ Ludvice Bradové za  organizaci rekondic 

v  nových místech i  za  její nelehkou funkci 
hospodářky a tajemnice, 
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 ▶ Věře Novotné, chodil k nim na Spořilov, byla 
to výborná tajemnice,

 ▶ Milanu Plašilovi, kterému při jeho často avi-
zovaných odchodech pokaždé odpověděl – 

„ty to umíš dělat“,
 ▶ Romanu Herinkovi za  jeho aktivity a  vydá-

vání Zpravodaje v předchozích letech a po-
těšilo ho, že nás opět navštívil, 

 ▶ Márii Mruzkové, o které řekl, že je „zlatíčko“, 
za její práci na různých frontách. 

Závěrem řekl, jak je logické, že skončil 
ve  funkci předsedy, je tu nová krev a  ta bude 
pokračovat. Navrhoval: „když máme sponzor-
ské dary, investujme je do další činnosti. Třeba 
do sportovních aktivit v Sokolovně v rámci fes-
tivalu“. Ocenil letošní návrh na plavání účastní-
ků festivalu v novém bazénu. 

Ano, to byla letošní novinka festivalu. V  so-
botu odpoledne jsme měli možnost zaplavat si 
v novém bazénu. Je pravda, že jí využilo jenom 
patnáct členů. Těžko říct, jestli to bylo „jenom“, 
protože venku bylo hezky a většina raději pose-
dávala na  lavičkách. Plno bylo opět u Moravce 
v  Relaxu. Tam je pokaždé příjemné posezení 
s partou Polio Melody Band. Sobotní den byl za-
vršen společenským večerem v kolonádě. Opět 
skvělá nálada, opět skvělý Mirek Vosáhlo se svojí 
dcerou. Navíc byla v kolonádě instalována zají-
mavá výstava miniatur našeho aktivního člena 
Vladimíra Vondrejse pod názvem Bylo, nebylo. 

Se svojí ženou Zinou nám představili další 
část jeho neúnavné tvorby. Společně s paní před-
sedkyní v  rozhovoru podrobně popsal, co a  jak 
zpracovával: Klobouky na  jedno použití (základ 
budoucího vzorníku nápadů), Viklany – objekty, 
které se viklají, kývají, pohupují a jinak vrtí, a to 
na vodě anebo na suchu, Nábytek pro panenky, 

Ze života hlemýžďů a  slimáků – výběr narůstají-
cích kolekcí kreslených vtipů, miniatur v životní 
velikosti. Vrcholem byly portréty ze dvou náčrt-
níků, které se mu podařilo neztratit. Poznali jsme 
tam známé obrnáře. Děkujeme, Ďáďo a u příleži-
tosti blížících se osmdesátin Ti přejeme do další-
ho období hodně zdraví a tvořivé invence!

Po minulé roky byl problém, aby bylo dost 
míst v  kolonádě pro všechny zájemce z  řad 
obrnářů. Letos jsem se divila, že pár míst zůsta-

lo prázdných. Když jsem se o  tom zmínila Jin-
drovi Benešovi, ten mi řekl.: „Uvědom si, kolik 
z  nás zemřelo a  kolik obrnářů je neaktivních; 
do  Janských Lázní, i  kdyby chtěli, se už nedo-
stanou.“ A dala jsem mu, žel, za pravdu.

Všechny pravidelné návštěvníky Janských 
Lázní a tím samozřejmě i festivalu Obrnáři, obr-
nářům a o obranářích zaskočila šokující skuteč-
nost – přemístění sochy Krakonoše! Jak jsem 
se dočetla v  janskolázeňských novinách Fon-
tana, městu se podařilo získat dotaci na opra-
vu a  obnovu tohoto symbolu města. Hlavní 
a nejzávaznější podmínkou bylo jeho umístění 
na městský pozemek. Zadáním bylo zakompo-
novat sochu Krakonoše, nacházející se na „ne-
důstojném“ místě u  autobusového nádraží 
a na pozemku, který není ve vlastnictví města 
Janské Lázně, do městských pozemků na Horní 
promenádě. Součástí záměru bylo i vytvoření 
odpočinkové zóny s  lavičkou a  doprovodnou 
výsadbou. Vlastní socha byla na  původním 
místě rozebrána, následně restaurována, ka-
meny tvořící podstavec Krakonoše byly roze-
brány, očištěny a  znovu sestaveny na  Horní 
promenádě, společně s  restaurovaným Krako-
nošem, na připraveném betonovém loži. Mezi 
sochu a  cestu byly umístěny litinové sloupky 
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s  řetězy, jako prevence vandalismu. Dopro-
vodná byla výsadba bohatá na trvalky, traviny 
i  keře a  to jak listnaté, tak i  jehličnaté. Nově 
umístěná socha Krakonoše zdobí obálku dneš-
ního čísla Zpravodaje.  

Zdá se, že Krakonoš je na novém místě spo-
kojen. Někteří tvrdí, že se usmívá… 
Další plány města Janské Lázně jsou: 

 ▶ Regenerace parku před Sanssouci s názvem 
„Místo k relaxaci a setkávání v Janských Láz-
ních“ s variantou obsahující pódium.

 ▶ „Oživení starých lázeňských stezek“ – před-
mětem je vytvoření čtyř naučných okruhů 
vedoucích po  stávajících veřejně přístup-
ných komunikacích v katastru města Janské 
Lázně v délce cca 23 km doplněné o deset 
tematických zastavení (pointů). Na jednotli-
vých pointech budou interaktivní prvky, in-
fopanely a odpočinková místa (např. oprava 
Starostova pramene včetně mostku a okolí).

 ▶ Zahájená byla stavba „Stezka v  korunách 
stromů“. Podrobnosti viz článek Krkonoše 
dostanou svoji Stezku korunami stromů 
v rubrice Zajímavosti, rady, nápady.

 ▶ Plánuje se přestavba starých WC.
Ve  Fontáně jsem se dočetla, že bylo schvá-

leno odstranění stavby penzionu Domov. Tak 
to je pro nás smutná správa, v  Domově jsme 
za jeho fungování trávili hodně času a zůstaly 
nám jenom ty nejlepší a nejhezčí vzpomínky.  

Jak dokumentuje nejčerstvější fotografie, 
plán se stal skutečností a Domov lehl…

Věřme, že se při další návštěvě Janských Láz-
ní u  příležitosti Festivalu dočkáme stále krás-
nějších úprav našeho oblíbeného lázeňského 
městečka. Tak nashledanou v roce 2017! 

mm

Byli jsme u toho
Otevření lázeňského domu Terra 
Po  několikaměsíční rekonstrukci byl dne 14. října slavnostně otevřen lázeňský dům Terra pře-
střižením červené stužky generálním ředitelem státních léčebných lázní a náměstkem ministra 
zdravotnictví. Na samotný akt otevření byli vedením státních lázní pozváni za Asociaci polio před-
sedkyně PhDr. Marcela Stránská a 1. místopředseda Emil Chadima. Z pacientských organizací byl 
přítomen i předseda Společnosti C-M-T Mgr. Michal Šimůnek. 
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V  zahajovacím projevu shrnul důvody re-
konstrukce generální ředitel SLL Janské Lázně 
Ing. Rudolf Bubla: Interiér již neodpovídal poža-
davkům lázeňského hotelu. Modernizace přines-
la nejen vizuální, ale hlavně funkční změnu pro 
ubytované klienty. Terru jsme povýšili na tříhvěz-
dičkový hotel Superior. 

Budova v  lázeňském centru na  náměstí je 
zapsána na seznamu kulturních památek a po-
chází z  přelomu 19. století, z  doby rozmachu 
lázeňství, kdy byla vybudována jako lázeňský 
hotel. Později ji vlastnilo město a sloužila k by-
dlení a od roku 1995 je v majetku státních lázní. 
V  roce 2015 rozhodlo vedení Léčebných lázní 
Janské Lázně o rekonstrukci jeho vnitřního vy-
bavení a interiéru ve druhém, třetím a čtvrtém 
nadzemním podlaží.

Klienti tak mohou nově využít 57 lůžek 
(a  devět přistýlek) v  jednolůžkových a  dvou-
lůžkových pokojích s koupelnami s moderními 
funkčními doplňky. Zajímavostí jsou i variabilní 
posuvná lůžka v některých pokojích s možnos-
tí jejich umístění dle přání klientů. Ve čtvrtém 
nadzemním podlaží jsou dvě apartmá, jejichž 
pokoje lze propojit. Nové jsou dva pokoje pro 
vozíčkáře včetně patřičné úpravy koupelny 
pro pohyb imobilních klientů. Vstupní dveře 
do  pokojů jsou vybaveny hotelovými bezkon-
taktními zámky ovládanými čipovými kartami. 
Hosté mají k dispozici i nové televizní přijíma-
če s  nabídkou českých i  zahraničních televiz-
ních stanic a rádií. Na všech podlažích mohou 
využít bezdrátový kapacitní internet a telefon 
vnitřní telefonní hotelové sítě.

Koupelny jsou vybudovány v  moderním 
a  pro klienty pohodlném pojetí. Jsou vyba-
veny sprchovými kouty se sprchami, z  nichž 
je možné nechat na sebe padat tropický déšť, 

WC a  umyvadly včetně moderních doplňků. 
„Svoji roli hrají i  detaily, jako například trubkové 
radiátorové těleso s  instalovaným elektrickým 
ohřevem v  letním období, kdy je topení budovy 
vypnuté. Samozřejmostí je vestavěný elektrický 
fén a  osvětlené zrcadlo nad umyvadlem, uvedl 
manažer technického úseku lázní Petr Janovec. 
Nové rozvody vody jsou nyní vybaveny nejmo-
dernějším zařízením proti vzniku patogenních 
mikroorganismů legionelly a  instalovali jsme 
zařízení výměníkové stanice, jehož systém měře-
ní a regulace má nově funkcí přehřívání rozvodů 
teplé vody v  pravidelných intervalech,“ vysvětlil 
dále Petr Janovec. 

Dispozice některých pokojů si vyžádala po-
užití moderních posuvných prosklených dveří. 
Osvětlení v celé budově bylo osazeno úspornými 
LED svítidly, v  některých centrálních prostorech 
s automatickým řízením intenzity osvětlení a noč-
ním útlumovým programem. Vstupní schodiště 
je obloženo žulovými obkladovými deskami. 

Lázeňský dům Terrassenhof, dnes prostě 
Terra, jak uvádím v  úvodu, byl postaven pů-
vodně jako lázeňský hotel a v současné době 
se zase ke  své funkci vrátil. Bude především 
v zimě sloužit návštěvníkům horského středis-
ka Janské Lázně, ale nepochybně i pacienti bu-
dou mít chuť si ubytování vyzkoušet. Bude je 
čekat kultivovaný prostor. Takže chystáte-li se 
příští rok k prožití komplexní léčby v Janských 
Lázních, lázeňský dům Terra vám zajistí útulné 
zázemí a kvalitní služby. 

Zásadní rekonstrukce se dočká i Janský Dvůr.  
Menší úpravy v  jednotkách milionů korun bu-
dou zahájeny již letos v zimě.

Marcela Stránská

Společně s obchodním ředitelem lázní  
Mgr. Martinem Voženílkem jsme připili  
k slavnostnímu otevření
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Do redakce Zpravodaje přišel dotaz:
Četla jsem článek v novinách Idnes o otevření ubytovny Terra. Dokonce má Terra dva pokoje pro vozíč-
káře. Můžete mi prosím sdělit, jaký je v případě komplexní péče doplatek při  ubytování na dvoulůžko-
vém pokoji?

Odpověď z přijímací kanceláře lázní: Doplatek na 1/2 Hotel Terra superior A je mimo sezonu 
350 Kč na osobu a noc a v hlavní sezoně je to 550 Kč na osobu a noc.

Najednou nejsou…

Rudolf Bláha
alias Rudánek. Proč jméno Rudánek? Dala mu ho před mnoha lety kama-
rádka Vítěnka. Všimli si toho i jiní a tak mu zůstalo. To byl on, přátelský ale 
decentní, elegantní a šarmantní pán. Svým zjevem a vystupováním zosob-
ňoval autoritu. Přitom byl příjemný a společenský, navíc perfektní tanečník. 
Měl ještě jednu přezdívku – Gaben. A ta seděla… 

Já sama jsem strávila s  Rudánkem nejednu chvíli při hraní karet a  jako 
spolustolovnice v lázních nebo na rekondicích.

Všichni budeme na Tebe Rudánku s úctou vzpomínat.

Eva Semerádová
Na Evu budeme všichni vzpomínat jako na aktivní a dlouholetou členku vý-
boru Asociace polio. Kdo jí znal, potvrdí, že to byla veselá, upřímná a oběta-
vá obrnářka. Snažila se pomoct, jak to šlo. 

Na svojí kamarádku vzpomíná i Ďáďa Vondrejs jejím portrétem.   

János Schweitzer
V  červnu, těsně po  zasedání EPU v  Piešťanech, ve  věku 70 let zemřel náš 
maďarský kamarád János Schweitzer. János byl s vedením polio nadace Ma-
ďarska v posledních letech několikrát na našem Festivalu. Dokonce mi dělal 
asistenta při společenském večeru. 

Mikuláš Maršík
Ze Slovenska přišla taky smutná správa. Mnozí jste znali obrnáře Mikuláše 
Maršíka z  Bratislavy. V  rámci sportovních aktivit a  významných volejbalo-
vých turnajů tělesně postižených získal v československém týmu zlatou me-
daili. Miki byl i příjemný společník… Zemřel ve věku 72 let.

Vzpomínáme
na naše přátele a kamarády, kteří nás opustili:
Rudolf Bláha z Plzně (87 let)
Blanka Cekotová ze Zlína (76 let) 
MUDr. Zdeněk Drška, CSc. z Prahy 4 (79 let)
Zdeněk Engler z Janovic n. Úhlavou (74 let)
Marie Forsterová z Kloubouk v Čechách (68 let)
Zdenka Janáková z Prahy 8 (71 let)

Františka Mynarčíková z Val. Meziříčí (70 let)
Marie Ondráková z Hrabyně (76 let)
Hana Plodíková z Janských Lázní (88 let)
Eva Semerádová roz. Maňáková z Prahy 4 (78 let)
Václav Schejbal z Rakovníka (87 let)
Jaroslava Šerclová z Prahy 9 (77 let)



Minimální mzda se sjednotí a zvýší na 11 tisíc korun 
Minimální měsíční mzda se od 1. ledna 2017 

zvýší ze současných 9  900 na  11  000 korun, 
minimální hodinová mzda pak z  58,70 korun 
na  rovných 66 korun. Návrh ministryně prá-
ce a  sociálních věcí Michaely Marksové, který 
schválila vláda, zároveň ruší zvláštní sazbu mi-
nimální mzdy pro zaměstnance s  invalidním 
důchodem. Bude tak platit jedna sazba mini-
mální mzdy pro všechny zaměstnance.

Nižší minimální mzdu než u  nás mají pouze 
v  několika málo evropských státech, například 
v  Maďarsku, Rumunsku a  Bulharsku. Pracovat 
se musí vyplatit, a  proto jsme zvýšili minimální 
mzdu, aby pracující lidé mohli ze svých příjmů 
hradit svoje základní životní potřeby a nebyli zá-
vislí na  sociálních dávkách, uvedla ministryně 
Michaela Marksová.  

Vláda tak pokračuje v realizaci svého zámě-
ru postupně zvyšovat minimální mzdu tak, aby 
se její úroveň přiblížila 40 % průměrné mzdy, 
který byl deklarován v  Programovém prohlá-

šení vlády. Při schválené valorizaci minimální 
mzdy lze v roce 2017 předpokládat zvýšení je-
jího podílu k průměrné mzdě na 38,2 %. Mini-
mální mzda se naposledy zvýšila od letošního 
ledna. 

Návrhem se rovněž ruší zvláštní nižší saz-
ba minimální mzdy a  sazby nejnižších úrovní 
zaručené mzdy pro ty zaměstnance, kteří po-
bírají invalidní důchod. Od ledna 2017 vzroste 
ze současných 9 300 korun také na 11 000 ko-
run. Na  této změně se dohodli zástupci osob 
se zdravotním postižením, zaměstnavatelů 
zaměstnávajících osoby se zdravotním postiže-
ním a státu.

To, že jsme také zrušili nižší sazbu minimální 
mzdy pro příjemce invalidního důchodu, považu-
ji za  mnohem spravedlivější stav, než tomu bylo 
doposud. Pro všechny tak bude platit stejná výše, 
a  jsem ráda, že se na  tom podařilo najít shodu, 
doplnila Michaela Marksová.

Petr Habáň, tiskový mluvčí MPSV 

Konečné hlasování o bytech zvláštního určení
V létě informovala NRZP ČR o své iniciativě 

k  úpravě ustanovení § 2301 občanského zá-
koníku, který se týká bytů zvláštního určení 
(bezbariérových bytů). Problém je v nerovnosti 
nájemních podmínek mezi normálními nájem-
ními byty a  byty zvláštního určení. V  případě 
úmrtí nájemce bytu se musí rodinní příslušníci 
vystěhovat nejdéle do dvou let, přičemž v pří-
padě, že některému z  členů rodiny je více jak 
70 let, může přejít nájemní smlouva po  úmrtí 
nájemce bytu na  tuto osobu. U bytů zvláštní-
ho určení toto ustanovení však neplatí. Rodinní 
příslušníci se při úmrtí nájemce takového bytu 
musí nejpozději do  třech měsíců vystěhovat. 
Navrhli jsme, aby se podmínky u  bytů zvlášt-
ního určení přiblížily podmínkám ostatních ná-
jemních bytů, a  tudíž, aby doba pro odstěho-
vání rodinných příslušníků při úmrtí nájemce 
bytu zvláštního určení byla prodloužena na je-
den rok, a aby byl umožněn přechod nájemní 
smlouvy u  bytů zvláštního určení v  případě, 
že nájem by přešel na osobu starší 70 let nebo 
osobu se zdravotním postižením. Současně 
jsme navrhli, aby pečující osoba bydlící ve spo-
lečné domácnosti měla nárok na náhradní by-
dlení tehdy, kdy zemře rodinný příslušník obý-

vající byt zvláštního určení, o  kterého osoba 
pečovala.

Koncem října hlasovala Poslanecká sněmov-
na ve  třetím čtení o novele zákona č. 89/2012 
Sb., občanský zákoník. Občanský zákoník kodi-
fikuje také problematiku bytů zvláštního urče-
ní. Poslanecká sněmovna schválila naše návrhy, 
které se týkaly možnosti, že při úmrtí nájemce 
bytu může pečující osoba bydlící ve  společ-
né domácnosti, starší 70 let, uzavřít nájemní 
smlouvu a v bytě zůstat dále bydlet. Totéž platí, 
pokud by osoba, spolubydlící s nájemcem bez-
bariérového bytu, byla osobou se zdravotním 
postižením.

Další pozměňovací návrh, který se týkal ob-
dobí, kdy musí spolubydlící osoba vyklidit byt 
zvláštního určení, protože nesplňuje výše uve-
dené podmínky, nebyl schválen tak, jak jsme si 
představovali. Současné znění občanského zá-
koníku stanoví lhůtu pro vystěhování z bezba-
riérového bytu tři měsíce, přičemž u ostatních 
bytů je tato lhůta dva roky. Usilovali jsme o to, 
aby lhůta pro vystěhování byla prodloužena ze 
tří měsíců na jeden rok. V této věci nám Posla-
necká sněmovna nevyšla úplně vstříc, protože 
dobu na vystěhování z bytu zvláštního určení 
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prodloužila pouze na šest měsíců. Považujeme 
to za nedostatečnou dobu, a to především pro-
to, že se zpravidla jedná o pečující osobu, která 

nemá zaměstnání, ani jiné bydlení, a  tudíž se 
dostává do neřešitelné situace.

www.helpnet.cz

Péči o blízké je možné „vyměnit“ za práci, 
do nároku na důchod se započítá 

V  posledních letech se rozrůstá genera-
ce lidí, kteří se dostávají do  takřka neřešitel-
né situace, neboť jim ještě „neskončila“ péče 
o  nezaopatřené děti, a  zároveň musí pečovat 
o stárnoucí rodiče či příbuzné. Tzv. sendvičová 
generace, tedy populace ve věku mezi 45 – 65 
lety věku, pak stojí před těžkou otázkou, jak 
s  vlastní prací skloubit časově náročnou péči 
o své blízké. „Vyměnit“ zaměstnání za péči o ji-
nou osobu jde, aniž by lidé přišli o  potřebné 
roky pro přiznání důchodu. 

Na  podobné životní situace myslí zákon 
o  důchodovém pojištění a  vymezuje tzv. ná-
hradní doby pojištění. Tedy období, která se za-
počítávají do doby pojištění potřebné pro při-
znání důchodu, přestože v nich lidé nepracují 
(nejsou výdělečně činní) a  neodvádí pojistné. 
A právě péče o osoby závislé je jednou z nich. 
Pokud se lidé rozhodnou opustit zaměstnání 
a dají přednost aktuálně potřebnému zaopat-
ření např. rodičů, o roky potřebné pro přiznání 
důchodu nepřijdou.  

Za  dobu péče se považuje péče o  osobu 
s přiznaným stupněm závislosti II, III či IV, která 
je buď osobou blízkou z pohledu zákona o dů-
chodovém pojištění, nebo osobou „neblízkou“, 
kdy pečující osoba prokáže, že s  opečováva-
nou osobou žila ve společné domácnosti a pak 
příbuzenský vztah roli nehraje (toto platí od 1. 
7.  2001, u  starších případů péče lze hodnotit 
péči jen o rodinné příslušníky).  

 
Jak postupovat, aby bylo možné péči o osobu  
závislou započítat pro důchodové účely 

Pokud se lidé rozhodnou pečovat o osobu, 
jejíž zdravotní stav jí neumožňuje plně se po-
starat sama o sebe, měli by se obrátit na kraj-
skou pobočku Úřadu práce s žádostí o poskyt-
nutí příspěvku na péči. Na základě této žádosti 
bude provedeno sociální šetření a  následné 
posouzení zdravotního stavu osoby, o níž je pe-
čováno, zda odpovídá stupni II–IV, příp. stupni 
I, pokud se jedná o  dítě do  10 let věku. Tuto 
žádost je vhodné na krajskou pobočku Úřadu 

práce podat v počátku zahájené péče, protože 
zdravotní stav je posuzován a  příspěvek při-
znán nejdříve ode dne podání této žádosti. 

 
Pozor na lhůtu u OSSZ 

Po skončení péče o závislou osobu je nutné 
obrátit se nejpozději do dvou let od skončení 
péče na okresní (v Praze Pražskou, v Brně Měst-
kou) správu sociálního zabezpečení (OSSZ). Ta 
o době a rozsahu péče vydá rozhodnutí, které 
je podkladem pro budoucí zhodnocení péče 
o závislou osobu jako doby důchodového po-
jištění. Toto rozhodnutí se vydává na  základě 
podaného návrhu na  zahájení řízení o  vydání 
rozhodnutí o době a rozsahu péče. Ten lze po-
dat nejdříve po skončení péče, nejpozději však 
do dvou let od skončení péče, nebo v době je-
jího trvání za situace, že pečující osoba v této 
době podává žádost o  přiznání důchodu. 
V loňském roce OSSZ vydaly téměř 6 400 těch-
to rozhodnutí, což je cca o  1  000 rozhodnutí 
více oproti roku 2014. 

Doklady, které se předkládají 
K návrhu na zahájení řízení o vydání rozhod-

nutí o době a rozsahu péče žadatel předkládá 
zejména: 

 ▶ doklad prokazující totožnost žadatele, 
 ▶ doklad prokazující totožnost osoby, o  kte-

rou je/bylo pečováno (občanský průkaz, 
příp. rodný list), potvrzení krajské poboč-
ky Úřadu práce o  vzniku stupně závislosti 
a dobu poskytování příspěvku při péči o zá-
vislou osobu, 

 ▶ doklad prokazující příbuzenský vztah ža-
datele k osobě, o kterou je pečováno (např. 
rodné listy, z  nichž vyplývá vzájemná pří-
buznost osob, oddací listy aj.),  

 ▶ v případech, kdy se nejedná o blízkou oso-
bu, je třeba prokázat vedení domácnosti 
žadatele s  opečovávanou osobou čestným 
prohlášením, 

 ▶ úmrtní list, pokud došlo k úmrtí osoby, o kte- 
rou bylo pečováno.  
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Osoba blízká a společná domácnost 
Blízkou osobou je v zásadě rodinný přísluš-

ník. Zákon o důchodovém pojištění vymezuje, 
že jde o manžela nebo manželku, příbuzného 
v  řadě přímé, dítě vlastní, osvojené nebo dítě 
převzaté do trvalé péče nahrazující péči rodičů, 
dále o sourozence, zetě, snachu nebo manžela 
rodiče, a to kteréhokoli z manželů. Společnou 
domácnost tvoří fyzické osoby, které spolu 
prokazatelně trvale žijí a společně uhrazují ná-
klady na své potřeby.  

Jak se doba péče započítává do důchodu 
Doba péče se pro účely důchodového po-

jištění hodnotí v plném rozsahu, tj. jako doba 
zaměstnání nebo doba samostatné výdělečné 
činnosti. Pro stanovení osobního vyměřovací-
ho základu se hodnotí jako doba vyloučená. 
V  případě, kdy se doba péče kryje se zaměst-
náním nebo s výkonem samostatné výdělečné 
činnosti, pečující osobě se započítá výhodněj-
ší varianta (buď příjmy z  výdělečné činnosti, 
nebo doba vyloučená). 

Pokud náhradní doba péče o  osobu závis-
lou trvala aspoň 15 let (ustanovení § 19a záko-
na o  důchodovém pojištění), považuje se pro 
stanovení osobního vyměřovacího základu pro 
výpočet důchodu tato doba buď za dobu vy-

loučenou (a to i když se kryje s dobou pojištění, 
v níž měla osoba příjmy z výdělečné činnosti, 
event. náhrady zahrnované do  vyměřovacího 
základu) nebo za  dobu pojištění, v  níž měla 
osoba příjmy v  citovaném ustanovení uvede-
né. Pro účely osobního vyměřovacího základu 
se v  tomto případě použije postupu, který je 
pro pečující osobu výhodnější. Vyloučenými 
dobami jsou také např. doba dočasné pracov-
ní neschopnosti, doba pobírání invalidního 
důchodu pro invaliditu 3. stupně, prvních šest 
let doby studia po dosažení věku 18 let (získa-
ná do 31. 12. 2009) nebo určitá doba evidence 
uchazeče o zaměstnání na úřadu práce. I  tyto 
doby jsou zpravidla náhradními dobami pojiš-
tění. 
 
Kde poradí 

Lidé nacházející se v  této životní situaci 
získají bližší informace a konzultaci jim ochot-
ně poskytnou odborníci OSSZ, klientského 
centra při pražském ústředí nebo call centra 
pro důchodové pojištění na  telefonním čísle 
257 062 860. Jestliže se jejich dotazy budou tý-
kat žádosti o příspěvek na péči, pak jim v této 
záležitosti poradí konzultanti krajské pobočky 
Úřadu práce.  

Z Tiskové zprávy ČSSZ

Změny v hodnocení schopnosti zvládat základní životní potřeby 
Od  1. září 2016 nabyla účinnost novela vy-

hlášky č. 505/2006 Sb., kterou se provádějí ně-
která ustanovení zákona o sociálních službách. 
Vyhláška je základním dokumentem k hodno-

cení schopnosti zvládat základní životní po-
třeby pro účely přiznání jednotlivých stupňů 
příspěvku na péči.

Vymezení schopností zvládat základní životní potřeby 

a) Mobilita 
Za schopnost zvládat tuto základní životní potře-
bu se považuje stav, kdy osoba je schopna zvládat 
1. vstávání a usedání, 
2. stoj, 
3. zaujímat a měnit polohy, 
4. pohybovat se chůzí krok za krokem, 

popřípadě i s přerušováním zastávkami 
v bytě a běžném terénu, v dosahu alespoň 
200 m, a to i po nerovném povrchu, 

5. otevírat a zavírat dveře, 
6. chůzi po schodech v rozsahu jednoho 

patra směrem nahoru i dolů,

7. nastupovat a vystupovat 
z dopravních prostředků včetně 
bariérových, a používat je.
 

b) Orientace 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. poznávat a rozeznávat zrakem a sluchem, 
2. mít přiměřené duševní kompetence, 
3. orientovat se osobou, časem a místem, 
4. orientovat se v přirozeném sociálním prostředí, 
5. orientovat se v obvyklých situacích 

a přiměřeně v nich reagovat. 



Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

19

c) Komunikace 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. vyjadřovat se srozumitelně mluvenou řečí 

a dorozumět se jejím prostřednictvím s jinými 
osobami v  rozsahu běžné slovní zásoby 
odpovídající věku a sociálnímu postavení, 

2. chápat obsah přijímaných 
a sdělovaných zpráv, 

3. vytvářet rukou psanou krátkou zprávu, 
4. porozumět všeobecně používaným 

základním obrazovým symbolům 
a zvukovým signálům, 

5. používat běžné komunikační prostředky.
 

d) Stravování 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. vybrat si ke konzumaci hotový 

nápoj a potraviny, 
2. nápoj nalít,  
3. rozdělit stravu na menší 

kousky a naservírovat ji, 
4. najíst se a napít, 
5. dodržovat stanovený dietní režim, 
6. konzumovat stravu v obvyklém 

denním režimu, 
7. přemístit nápoj a stravu 

na místo konzumace 
 

e) Oblékání a obouvání 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. vybrat si oblečení a obutí přiměřené  

okolnostem,
2. rozeznat rub a líc oblečení a správně  

je vrstvit, 
3. oblékat se a obouvat se, 
4. svlékat se a zouvat se, 
5. manipulovat s oblečením v souvislosti  

s denním režimem. 
 

f) Tělesná hygiena 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna
1. použít hygienické zařízení, 
2. dodržovat tělesnou hygienu, mýt si 

a osušovat si jednotlivé části těla, 
3. provádět celkovou hygienu, 
4. česat se, provádět ústní hygienu, holit se. 

g) Výkon fyziologické potřeby 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. včas používat WC, 
2. zaujmout vhodnou polohu, 
3. vyprázdnit se, 
4. provést očistu,
5. používat hygienické pomůcky. 

 
h) Péče o zdraví 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna
1. dodržovat stanovený léčebný režim, 
2. provádět stanovená preventivní, léčebné 

a léčebně rehabilitační a ošetřovatelské 
postupy a  opatření a používat k tomu 
potřebné léky nebo pomůcky, 

3. rozpoznat zdravotní problém a v případě 
potřeby vyhledat nebo přivolat pomoc. 
 

i) Osobní aktivity 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. navazovat kontakty a vztahy s jinými  

osobami, 
2. plánovat a uspořádat osobní aktivity, 
3. styku se společenským prostředím, 
4. stanovit si a dodržet denní program, 
5. vykonávat aktivity obvyklé věku 

a prostředí jako např. vzdělávání, 
zaměstnání, volnočasové aktivity, 
vyřizovat své záležitosti. 
 

j) Péče o domácnost 
Za schopnost zvládat tuto základní životní po-
třebu se považuje stav, kdy osoba je schopna 
1. nakládat s  penězi v  rámci osobních příjmů 

a domácnosti, 
2. manipulovat s předměty denní potřeby, 
3. obstarat si běžný nákup, 
4. ovládat běžné domácí spotřebiče, 
5. uvařit si jednoduché teplé jídlo a nápoj, 
6. vykonávat běžné domácí práce, nakládat 

s prádlem, mýt nádobí, 
7. obsluhovat topení, 
8. udržovat pořádek. 

NRZP ČR
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Návrh novely zákona o sociálních službách
Novela zákona č. 108/2006 Sb. je v  připo-

mínkovém řízení. Sociální a legislativní komise 
NRZP ČR zpracovává připomínky do společné-
ho stanoviska. 

Zásadní změny se navrhují zejména v těchto 
oblastech úpravy:

Druhy sociálních služeb
Navrhuje se spojení některých stávajících 

druhů služeb a redefinice jejich určení. Zavádí 
se nové sociální služby, a to služba pro rodinu 
(vzniklá převodem dosavadních zařízení sociál-
ně-právní ochrany dětí do  systému sociálních 
služeb) a  služba poskytovaná osobám v  ter-
minálním stavu. Rozšiřuje se okruh základních 
činností poskytovaných v  rámci jednotlivých 
druhů sociálních služeb, včetně zavedení zá-
kladních činností volitelných.

Řízení o vydání oprávnění k poskytování 
sociálních služeb (řízení o registraci)

Mění se místní příslušnost krajského úřadu 
pro účely vydání rozhodnutí o registraci; místní 
příslušnost se bude řídit podle místa poskyto-
vání sociální služby. Registrace bude vydávána 
poprvé na dobu 5 let, poté po kontrole splnění 
podmínek na dobu neurčitou.

Povinnosti poskytovatelů sociálních služeb
Nově se vymezují povinnosti poskytovatelů 

související s nově definovanými standardy kva-
lity poskytování sociálních služeb. Navrhuje se 
zavedení institutu nucené správy poskytova-
tele sociálních služeb v  případech, kdy bude 
ohrožen život nebo zdraví klientů.

Působnost orgánů veřejné správy
Upřesňují se kompetence orgánů veřejné 

správy zejména z hlediska výkonu sociální práce, 

nově je stanovena působnost pověřených obec-
ních úřadů a újezdních úřadů. Navrhuje se zave-
dení standardů sociální práce (od 1. září 2018).

Financování sociálních služeb
Je stanovena minimální alokace finančních 

prostředků na  dotace. Předpokládá se vydání 
nového nařízení vlády, které stanoví postup 
pro financování služby osobní asistence pro 
případy, kdy je tato služba poskytována bez 
úhrady od klienta.

Kvalifikační předpoklady a další vzdělávání 
sociálních pracovníků, pracovníků v sociál-
ních službách a  dalších odborných pracov-
níků působících v sociálních službách

Navrhuje se zařadit mezi formy dalšího 
vzdělávání supervizi. Stanoví se kvalifikační 
předpoklady pro výkon inspekce poskytová-
ní sociálních služeb a  supervize a  kvalifikační 
předpoklady dalších odborných pracovníků.

Příspěvek na péči
Prodlužuje se doba výplaty příspěvku při 

hospitalizaci příjemce příspěvku. Navrhuje se 
opatření, jehož cílem je urychlení řízení o pří-
spěvku.

Návrh zákona dále obsahuje řadu dílčích 
úprav v zákoně o sociálních službách a navazu-
jící změny některých dalších zákonů.

Účinnost zákona je navrhována dnem 1. září 
2017, s výjimkou převodu inspekce poskytová-
ní sociálně-právní ochrany dětí z Úřadu práce 
na Ministerstvo práce a sociálních dnem 1. led-
na 2018, a dále s výjimkou zavedení standardů 
sociální práce, u  nichž se navrhuje účinnost 
dnem 1. září 2018.

Mgr. V. Krása, předseda NRZP ČR, 26. 9. 2016  

Komplexní novela zákona o poskytování dávek 
osobám se zdravotním postižením

Návrh novely vypracovala legislativa NRZP 
ČR ve  spolupráci s  poslanci KDU-ČSL. Novela 
obsahuje řadu změn a  výrazným způsobem 
mění charakter zákona, který byl přijat v době 
úřadování ministra J. Drábka na  MPSV ČR. Již 
tehdy jsme proti tomuto zákonu měli mnoho 
výhrad. Očekávali jsme, že současná vláda při-

jde s vlastním návrhem novely zákona o posky-
tování dávek OZP. Bohužel se tak nestalo, tak 
jsme se do toho pustili sami.

Základní systémovou změnou našeho návr-
hu je zrušení posuzování příjmu žadatele o pří-
spěvek na  zvláštní pomůcku, pokud žadatel 
nežádá, aby byl zproštěn 10%ní spoluúčasti. 



Pr
áv

ní
, s

oc
iá

ln
í a

 z
dr

av
ot

ní
 p

or
ad

na

21

Současně se navrhuje zcela zrušit posuzování 
příjmů osob, které žijí ve společné domácnosti 
s žadatelem o příspěvek na zvláštní pomůcku. 
Dosud je každá žádost o příspěvek posuzová-
na tak, že se jak žadatel, tak i osoby s ním žijící 
ve  společné domácnosti, posuzují z  hlediska 
příjmů podle zákona o hmotné nouzi. Odmítá-
me princip, který byl vložen do zákona minu-
lou vládou, že stát pomůže osobám se zdra-
votním postižením pouze v  případě, že jsou 
chudí. Pokud mluvíme o  vyrovnání startovní 
čáry pro OZP, tak pořízení zvláštní pomůcky je 
nezbytným předpokladem tohoto vyrovnání. 
Současně navrhujeme zrušení povinnosti, aby 
osoby žijící ve společné domácnosti se žadate-
lem o příspěvek, měly povinnost Úřadu práce 
dokládat osobní údaje. Pouze v  případě, že 
žadatel bude žádat zároveň s příspěvkem také, 
aby mu byla prominuta 10%ní spoluúčast, 
bude pouze žadatel posuzován podle zákona 
o  hmotné nouzi, zda má nárok na  upuštění 
od 10%ní spoluúčasti.

Mimo toto základní systémové opatření na-
vrhujeme další úpravy zákona, jako například 
zvýšení příspěvku na mobilitu pro držitele prů-
kazu ZTP/P na 600,- Kč měsíčně, rozšíření přílo-
hy zákona, kde jsou uvedeny jednotlivé diagnó-
zy, opravňující nárok na  příspěvek na  zvláštní 
pomůcku, a to o těžkou obliteraci cév dolních 
končetin s  výrazným funkčním postižením, 
dále pak o vady a nemoci srdce s prokázanou 

chronickou oběhovou nedostatečností i  při 
zavedené léčbě a  dále navrhujeme rozšířit 
seznam diagnóz o objektivně prokázanou de-
chovou nedostatečnost těžkého stupně.

Dále navrhujeme zkrácení lhůty pro opětov-
né poskytnutí příspěvku na pořízení motorové-
ho vozidla, a to z 10 na 7 let.

Navrhujeme snížit limit pro nárok na příspě-
vek na  pořízení zvláštní pomůcky, jejíž cena 
bude vyšší než 8  000 Kč. V  současné době je 
tento příspěvek přiznáván až u pomůcek, jejíž 
cena činí nejméně 24 000 Kč.

Dále navrhujeme zvýšení hranice příjmů žada-
tele na 12 ti násobek životního minima při žádosti 
o upuštění od povinnosti 10%ní spoluúčasti.

Vážení přátelé, novela obsahuje i další usta-
novení, jež by měla zlepšit dostupnost zvlášt-
ních pomůcek. Důležité je, zda se nám nyní 
podaří získat ve vládě i v Poslanecké sněmovně 
dostatečnou podporu, aby návrh zákona byl 
projednáván poměrně rychle. Zákon musí být 
schválen ještě v tomto volebním období, jinak 
by musel být podán znovu. Předpokládáme, že 
budeme muset jednat s jednotlivými poslanci 
a poslaneckými kluby, ale i s představiteli vlády, 
aby tomuto zákonu dali svojí podporu. Předpo-
kládáme také, že se obrátíme i na vás, kteří do-
stáváte naše informace, abyste nám pomohli 
argumentačně přesvědčit jednotlivé poslance 
k podpoře novely zákona.

Mgr. V. Krása, předseda NRZP ČR, 29. 9. 2016

Právní a dluhové poradenství
Pro osoby se zdravotním postižením v  ne-

příznivé životní situaci a osoby z okolí zdravot-
ně postižených, kterých se situace člověka s po-
stižením aktuálně týká rozšířila Liga vozíčkářů 
od  1. 9. 2016 svoje služby o  právní a  dluhové 
poradenství. Ve spolupráci s odborníky poradí 
v záležitostech finanční gramotnosti, oddluže-

ní, sociálního zabezpečení, svéprávnosti a opa-
trovnictví, dědického řízení a  bytového práva 
v souvislosti s byty zvláštního určení. 
Bližší informace na:

 ▶ poradna@ligavozic.cz
 ▶ 800 100 250 (bezplatná linka)

www.ligavozic.cz

Euroklíč je v kurzu
NRZP ČR realizuje již od  roku 2007 projekt 

Euroklíč, který pomáhá lidem se zdravotním 
postižením bezproblémové užívání různých za-
řízení a přispívá tak k integraci OZP do společ-
nosti. Jedná se o mezinárodní projekt, který je 
postupně uskutečňován ve většině evropských 
zemí. V ČR jsme od roku 2007 namontovali více 
než tisíc eurozámků a distribuovali osobám se 

zdravotním postižením více než čtyřicet tisíc 
euroklíčů. Projekt realizujeme za finanční pod-
pory Ministerstva pro místní rozvoj ČR a finanč-
ní podpory jednotlivých krajů. V letošním roce 
je projekt realizován opět na celém území v ČR. 

Zájemce o euroklíč nebo eurozámek najde 
potřebné informace na  adrese www.euroklic.
cz, kde jsou uvedena distribuční místa v  jed-
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notlivých krajích. Najdete zde informace, kde 
jsou již eurozámky instalovány. 

Důvodů, proč si pořídit euroklíč, 
přibývá – v Česku i v zahraničí  

Slovensko, Česko, Rakousko, Slovinsko, Holand-
sko, Švýcarsko, Německo, Maďarsko, Chorvatsko. 
Ve všech těchto zemích přibývají různým tempem 
bezbariérová veřejná místa osazená eurozámkem: 
jde hlavně o  bezbariérové toalety, schodišťové 
plošiny a výtahy. Svědčí o tom slovenská interne-
tová stránka http://bezbariery.webnode.sk/kde-
-je-instalovany-system-eurokluc. 

Jde vlastně o  jakýsi rozcestník: po  kliknutí 
na  zvolený stát má uživatel na  dosah aktuál-
ní údaje o  místech, kde mu poslouží euroklíč. 
Musí ovšem počítat s tím, že informace jsou ob-
vykle v oficiálním jazyce dané země. 

Vozíčkář na  cestách tak má dobrou příleži-
tost, jak najít optimální trasu pro jízdu auto-
mobilem. Na  zmíněné webovce se například 
dozví, že v Česku bylo na konci července téměř 
650 veřejných míst vybavených eurozámkem 
a že speciální klíč lze využít ve všech krajích. 

Na Slovensku se euroklíč prosazuje od pod-
zimu 2014, hlavní zásluhu na tom mají sdružení 
Bez bariéry – Národní platforma proti bariérám 
a  Unie pomoci a  podpory zdraví. Pokud jde 
o bezbariérová WC osazovaná speciálním zám-
kem, zatím dominují železniční stanice, poboč-

ky Všeobecné zdravotní pojišťovny a  restau-
race McDonald’s. Euroklíč není na  Slovensku 
poskytován bezplatně. Další informace o něm 
lze najít na stránkách www.eurokluc.sk. 

V  Česku je výhradním distributorem po-
můcky Národní rada osob se zdravotním po-
stižením. O euroklíč mohou požádat a zdarma 
ho získají držitelé průkazu TP, ZTP, ZTP/P, dia-
betici, stomici, onkologičtí pacienti, lidé trpící 
roztroušenou sklerózou, Parkinsonovou choro-
bou, Crohnovou chorobou, ulcerózní kolitidou 
či močovými dysfunkcemi a  také rodiče dětí 
do tří let.

(mp)
Vozíčkář 3/2016

Osvědčení o zdravotní způsobilosti k řízení motorového vozidla
V  poslední době se množí dotazy na  osvěd-

čení o zdravotní způsobilosti nás poliomyelitiků 
k  řízení motorového vozidla. Někteří praktičtí 
lékaři požadují k  tomuto osvědčení doporučení 
neurologa. Neurolog je ale odborník na  nervo-
vé choroby a ostatní stav pacienta (interní stav) 
nezná, také k němu třeba nechodíme a chodíme 
spíše k  rehabilitačnímu lékaři. Takže neurolog 
nás nezná a má se vyjádřit k naší schopnosti řídit 
motorové vozidlo. Neurologové se tomu pocho-
pitelně brání – jde o odpovědnost – tu nechtějí 
převzít a  ani za  to nejsou placeni. Takže popíší 
naše postižení, které vyšetří a vágně napíší vyjád-
ření, které často zní spíše negativně. 

Jedinou radou pro nás je – ihned na začátku 
neurologovi sdělit, že máte postižení po dětské 
obrně celý život a také, že s tím celý život řídíte 
auto a postižení nikdy nebylo překážkou řízení 

a že stav je stabilní. Případně ti, kteří mají pro-
vedenou na autě úpravu řízení, upozornit, že ji 
mají. Tím pádem každý neurolog ihned ví, že 
jste schopni celý život řídit se svým postižením 
po  poliomyelitide. Také ihned pochopí, že ze 
strany praktického lékaře jde buď jenom o for-
malitu, nebo naopak o přehození odpovědnos-
ti na neurologa. Neurolog pak podle toho po-
píše váš neurologický nález a zdůrazní, že s tím 
řídíte mnoho let bez problémů a případně tam 
zmíní, že máte upravené řízení. A pak už to jen 
praktik opíše do osvědčení o zdravotní způso-
bilosti k řízení motorového vozidla. 

Bez tohoto vysvětlení hned na začátku vy-
šetření u  neurologa mnozí členové asociace 
polio způsobilost nedostali a neurolog i praktik 
jim to zamítli.  

MUDr. Marta Langmeierová, CSc.
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Janské Lázně využívají nejmodernější rehabilitační robotické přístroje
Klienti krkonošských lázní pod Černou ho-

rou využívají při své léčbě a rehabilitaci antigra-
vitační trenažér Alter G, vyvinutý ve spolupráci 
s  NASA. Klientce, která po  něm právě kráčí, 
nedávno operovali kyčelní kloub. Na trenažéru 
cvičí oděná do speciálních kalhot z neoprénu, 

od pasu dolů uzavřená v průhledném obalu při-
pomínajícím nafouknutou bublinu. Sama sobě  
si připadá legračně.

„Jedná se o klasický elektrický chodník, umís-
těný v uzavřeném prostoru, ve kterém usměrně-
ním tlaku simulujeme prostředí s menší zemskou 
přitažlivostí. Pacientce se tak na  dobu cvičení 
„sníží“ její hmotnost až o jednu pětinu, takže je 
nadnášena téměř tak, jako by chodila po Měsíci,“ 
vysvětluje vedoucí rehabilitace Tomáš Roubal. 
Paní našlapuje lehce a  ladně, od paty přes celé 
chodidlo až po špičku, noha střídá nohu.
Místo nadnášení pacienta „pověsí“

Závěsné zařízení Ugul si pacienti velmi oblí-
bili a dokonce se v něm nechávají pro své blízké 
vyfotit. Upoutá totiž umístěním terapeutických 
nástrojů – lan, popruhů a závěsů – nad lehátkem 
v  „kleci“. „Pacienta zavěsíme pomocí popruhů 
a  lan a on v odlehčení provádí cviky, které mu 
jeho fyzioterapeut ukazuje. Cvičí v různých po-
lohách a v rozsahu, který zvládne. Přitom v těle 
aktivuje, co je třeba,“ vysvětluje Tomáš Roubal.

Na  snímku cvičí – jak jinak – náš kamarád 
Vláďa Přibyla, který by se už pomalu mohl stát 
„Tváří Janských Lázní“… 

ahr

Informace o výskytu dětské obrny v Nigérii 
Po více než dvou letech bez záchytu dětské 

obrny v Nigérii, byly hlášeny tři laboratorně po-
tvrzené případy dětské obrny (WPV1) s  nástu-
pem příznaků mezi červencem a srpnem 2016. 
Všechny tři případy byly zjištěny z oblastí místní 
správy (Gwoza, Jere, Monguno) v Borno u dětí 
od 2 do 5 let věku. U dvou z nich došlo k akutní 
paralýze a jeden případ byl bez příznaků.
Posouzení rizik Světové zdravotnické  
organizace (WHO)

Detekce divokého typu viru dětské obrny 
(WPV1) v Nigérii podtrhuje význam zachování 
vysoké úrovně běžné proočkovanosti na všech 

úrovních, aby se minimalizovalo riziko a  ná-
sledky jakékoliv cirkulace polioviru. 

WHO hodnotí riziko mezinárodního šíření 
kmenů (WPV1 ) a (cVDPV2) cirkulující v oblasti, 
které je vysoké zejména do sousedních oblastí 
(Čadské jezero).

WHO bude i  nadále vyhodnocovat epide-
miologickou situaci.

WHO doporučuje, aby všichni cestující, kteří 
plánují cesty do  oblastí postižených dětskou 
obrnou, byli plně očkováni proti dětské obrně.

Zdroj: WHO,  
poslala H. Opravilová

Dotazy na nevhodnost léků pro obrnáře
Platí stále již dříve uveřejněný seznam ne-

vhodných léků podle generických – účinných 
látek, obsažených v  léku, pro poliomyelitiky 
nevhodných. Seznam byl již dříve uveřejněn 
v  příloze Zpravodaje Asociace polio. V  dneš-
ní době je na trhu tak velké množství léků, že 

seznam pro nás vhodných nebo nevhodných 
není možné vyhotovit.

Obecně lze říci, že pro poliomyelitiky je ne-
vhodné podávat léky ovlivňující svalovou sílu; 
tuto skutečnost je třeba stále všem lékařům hlásit.

MUDr. Marta Langmeierová, CSc



Jak jste již četli v úvodní rubrice, vedení Asociace polio se nám podstatně změnilo. Máme novou 
předsedkyni, nového 1. místopředsedu a novou místopředsedkyni, tajemnici a hospodářku v jedné 
osobě. Rozhodla jsem se oslovit nové vedení, aby se nám v této rubrice sami představili. Napsala 
jsem jim pár námětů, které by nás zajímaly: kde se narodili, rodinné zajímavosti, kdy onemocněli 
obrnou, její léčba, pobyty v nemocnicích, ústavech, v lázních, první lásky, obrnářský život, studium, 
pracovní uplatnění, dosažené úspěchy, aktivity, využívání volného času, kdy vstoupili do Asociace 
polio, co by ve své funkci chtěli dokázat, nové vize a co je těší, jak rádi relaxují, perličky ze života.

Zde jsou jejich výpovědi, doplněné archivními i současnými fotografiemi.
mm

PhDr. Marcela Stránská, předsedkyně AP  
Na  členské schůzi jsem 
na  sebe prozradila, že 
do  Jánských Lázní jez-
dím od  roku 1948. Teď, 
když mám o  sobě něco 
napsat, mám ale pro-
blém si na  ta poválečná 
léta vzpomenout a něco 
konkrétního si vybavit. 

Všechno co vím, je z  vyprávění maminky, 
která se mnou po smrti otce do lázní do polovi-
ny 50. let z Prahy jezdila (i v lázních pracovala). 
Vzpomínám jenom na vůně – jablíčková v dře-
věném Slovanu, kde bydlela, nemocniční pach, 
zvuky – skřípavá houpačka na  terase Grandu, 
šumění vody u  podvodního cvičení v  Malém 
bazénu s panem Pražákem, chuť – oloupaných 
a  posolených okurek na  lavičce v  kolonádě 
v letním stínu vysokých stromů.

Ani když už jsem byla pouze dovezena a po-
nechána lázeňskému osudu, odmítá paměť 
posloužit – Grand, to je polské oddělení, sestra 
Líba, co nás učila „krásný vzhled je na ten boží 

svět“, staniční Anička, na  2. patře kamarádky 
Lenka, Vendulka, Maruška, Saša. A kývavá lam-
pa vysoko na  rohu Grandu, vycpaný medvěd 
u fotografa, fascinující paní Burdová v kvelbu. 
A pak Réva, Slovan, Moravěnka, Kavkaz, jídelna 
s  tonetovými židlemi v  Grandu, paní učitelka 
Petrášková a ředitel Kazda. 
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Moje teenagerská léta, to byly korekční ope-
race u prof. Zahradníčka v Praze a ve vojenské 
nemocnici v Hradci Králové, Velké Losiny s vo-
jenskými primáři ve výslužbě, spousta legrace. 
Také speciální třída pro postižené v Ekonomic-
ké škole v Dušní ulici v Praze. A Markéta, Jitka, 
Hanka, a první láska v Jánkách podle Romaina 
Rollanda.

No, a pak každoročně lázně v Bellevue jako 
bonus mimo dovolenou, tedy jediný luxus 
ve  světě zdravých, zaměstnání na  umístěnku 
v Ústřední radě družstev. Při práci jsem už jako 
asistent v Ústavu dějin umění AV ČR vystudo-
vala na  Filosofické fakultě Univerzity Karlovy 
v Praze dějiny umění a historii, kde jsem začí-
nala specializací na  raný středověk a  skončila 
u  současného umění jako ministerský rada 
ve výtvarných resortech na Ministerstvu kultu-
ry ČR. Mezi tím jsem se vdala, vychovala s mu-
žem fotografem dceru, nyní jsem důchodkyně.

Tedy důchodkyně – jsem členkou řady od-
borných komisí v  umění, muzeích a  galeriích, 

Institutu umění, v  Radě pro Centrální evidenci 
sbírek, a samosebou, členkou Asociace polio od  
90. let minulého století. Možná to byla moje 
práce s granty, co inspirovalo Jindru Beneše, aby 
mne v prosinci 2014 pozval do výboru Asociace 
polio. Začal tak můj návrat do světa hendikepo-
vaných, především ve funkci dotačního manaže-
ra. S tím se spojil jeho návrh na místopředsed-
kyni AP počátkem roku 2015 a  úkol zvládnout 
přeměnu sdružení AP ve spolek podle právních 
pravidel. To se letos v létě podařilo.

Kdybych vše shrnula, tak, jak jsem řekla, mám 
Jánky ráda. Hodně jsem se naučila od  svých 
hendikepovanějších kamarádů i od světa, který 
nás, obrnáře, přijímá. V  současné době je můj 
čas nabitý – akcemi, činností spolkovou i  od-
bornou, snažím se pracovat racionálně. Každý 
problém se dá řešit, když si ujasním jeho silné 
a slabé části, možnosti, příležitosti i konec kon-
ců hrozby. A  je prima mít fajn lidi kolem sebe, 
kteří jsou ochotni moje přesvědčení sdílet a po-
dílet se.
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Emil Chadima, 1. místopředseda AP 
Narodil jsem se v Pra-
ze jako druhá ratolest, 
ke  starší sestře, která 
obrnou neonemocně-
la. Maminka prodáva-
la v obchodním domě 
Kotva v  oddělení ko-
žichů (v  mládí byla 
manekýnkou u  firmy 

Busch), tatínek byl důstojník Československé li-
dové armády.

Dětskou obrnou jsem onemocněl  v 18. mě-
síci svého života a  následující dva roky jsem 
strávil většinou v nemocnicích v Krči a Na Bu-
lovce. Prognóza zněla – nikdy nebude chodit!… 
Maminka to nevzdala, cvičila se mnou doma, 
přikládala parafín, natahovala atd., a  dvakrát 
do roka se mnou jezdila do lázni Teplice v Če-
chách. Tam mne rozchodili tak, že jsem se po-
hyboval docela svižně, i když o berlích. Postu-
pem času jsem i ty zredukoval na jednu hůlku.

Byl jsem zvyklý na  bílé pláště kolem sebe 
a  i  mé první ještě dětské lásky byly zdravotní 
sestřičky. Mezi dětmi jsem své postižení nijak 
neprožíval a  zapojoval se do  všech klukov-
ských dobrodružství.

Byl jsem dítě nadané technicky (moje oblíbe-
ná hračka byla stavebnice Merkur), ale i hudebně.

Osm let jsem chodil soukromě „do  hous-
lí“ ke  koncertnímu mistru čs. rozhlasu Milanu 
Vimrovi. Také jsem zpíval, dokonce i v kostele. 
V  pubertě jsem hodně trempoval a  z  hous-
lí přešel na  kytaru a  mandolínu. Později jsem 
s  mandolínou asi pět let hrál a  zpíval v  blu-
egrassové kapele Oasa, se kterou jsme se zú-
častňovali různých soutěží a přehlídek country 

kapel v republice. Dosáhli jsme i vítězství např. 
v  přehlídkách „Hronovské Zlaté slunce“,  „Ho-
lanský kapr“ a  „Banjo Jamboree“ v  Kopidlně. 
Rád jsem také sportoval – měl jsem mimo jiné 
možnost cvičit a posilovat mezi řeckořímskými 
zápasníky v TJ Tatran Střešovice. 

Pokud jde o  můj profesní život, vystudoval 
jsem SPŠ elektrotechnickou a první zaměstnání 
jsem získal v podniku Laboratorní přístroje Pra-
ha. Mým druhým a  posledním zaměstnavate-
lem byly Sklárny Bohemia Poděbrady, kde jsem 
strávil 36 let a končil jsem jako vedoucí směny 
Střediska měření a regulace (SMAR). Moje práce 
byla zajímavá, ale i  náročná. Fascinovala mne 
profesní zdatnost sklářů vytvářejících foukáním 
do  rozžhavené skleněné hmoty krásné tvary, 
nebo brusičů měnících olovnaté sklo na křišťálo-
vé poháry. Naše oddělení mělo za úkol udržovat 
provoz sklárny bez závad a poruch, což nebylo 
jednoduché. Bylo třeba nejen dobře znát všech-
ny stroje a komplikovaná zařízení, vědět, jak je 
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opravit, ale také provést zásah i v nedostupných 
a náročných místech. Mnohokrát jsem zdravým 
kolegům dokazoval, že je možné vyšplhat se 
někam do výšek, či opravit něco i ve stísněném 
a horkém prostředí.

Nyní jsem už v  důchodu. Opravdu „volný“ 
čas ale téměř nemám. Dům s velkou zahradou 
a  čtyři vnoučata hovoří za  vše. Mnohé aktivity 
podnikám často s  nimi. Mám rád pobyt v  pří-
rodě, večerní posezení u  ohně, v  létě i  spánek 
pod širým nebem s pozorováním noční oblohy 
(s manželkou tomu říkáme  „plicní sanatorium“). 
Rád cestuji a  navštěvuji naše různé historické 

pamětihodnosti. Mám dobré zázemí v  rodině, 
která mi hodně pomáhá zvládat můj hendikep 
a na kterou se mohu ve všem spolehnout.

Do Asociace polio jsem vstoupil v roce 2000. 
Od  roku 2007 jsem začal pomáhat Evženu Fi-
lipovi s  organizací rekondičních pobytů a  stal 
jsem se i  členem výboru AP. Po  odchodu Ev-
žena mi organizace rekondic zůstala. V červnu 
letošního roku jsem byl zvolen 1. místopřed-
sedou AP. Vnímám to jako poctu, ale i  velkou 
zodpovědnost. Moc bych si přál, aby Asociace 
dobře fungovala, a věřím, že toho můžeme pro 
obrnáře ještě mnoho udělat.  

Jaroslava Šebestová, místopředsedkyně, tajemnice a hospodářka AP  
Když se na mne obrátila 
Mária Mruzková, aby-
chom o  sobě něco na-
psali, přemýšlela jsem, 
co napsat. Můj život byl 
celkem normální, ničím 
zvláštním nevynikal. Tak  
jenom stručně pro ty, co 
mě neznají.

Narodila jsem se v  polovině minulého sto-
letí. O  tři roky později přišla na  svět moje se-
stra Eva a  v  témže roce jsem já onemocněla 
dětskou obrnou. Následovalo to, co většina 
obrnářů dobře zná. Pobyt v nemocnici a poté 
dlouhodobá léčení v Janských Lázních. Pokud 
jsem nebyla v  lázních, rehabilitovala se mnou 
moje maminka – denně cvičení, parafín, polo-
hování. Neměla jsem to ráda, ale asi i díky tomu 
jsem nedopadla zase až tak špatně. Moje po-
stižení mě celkem neomezovalo. Jen sportovat 
jsem nemohla, ale to vynahradila sestra za nás 
obě. Věnovala se aktivně sportovní gymnasti-
ce a dokonce s jejich žákovskou skupinou byly 
i mistryněmi republiky. 

Jinak jsem ale dětství a mládí prožívala jako 
ostatní zdraví spolužáci, vlastně jsem se nikdy 
za  nemocnou nepovažovala. A  tak jsem vy-
chodila základní školu, potom Střední ekono-
mickou školu ve  Slaném, kam jsem dojížděla 
z  Kladna. Po  maturitě jsem začala pracovat. 
Mé první zaměstnání bylo jako civilní zaměst-
nanec na Vojenské správě v Kladně. Tam jsem 
také poznala svého prvního manžela. Vdala 
jsem se, narodily se tři děti. Když trochu odrost-
ly, nastoupila jsem opět do práce. Do podniku 
s „úžasnou“ zkratkou – PRŘVT MZVŽ ČSR (Pod-
nik racionalizace řízení a  výpočetní techniky 
Ministerstva zemědělství a výživy). 

V té době  jsem do Janských Lázní nejezdila, 
až později, když u  staršího syna Milana zjistili 
lékaři onemocnění progresivní svalovou dys-
trofií. Nemusím jistě představovat, co to zna-
mená, většinou všichni víme, o  co jde. V  Jan-
ských jsme poznali mnoho kamarádů s  touto 
nemocí. A tak jsme začali do Jánek jezdit spo-
lečně. Bohužel ani lázně, ani denní rehabilitace 
doma (historie se opakovala) nepomohla a Mi-
lánek ve věku 14 let zemřel. 
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Život už je takový, běžel dál, rozvedla jsem 
se, změnila zaměstnání, další dvě děti – Eva 
a  Petr, vyrostly, vystudovaly, založily rodiny. 
A já jsem se také podruhé vdala a odstěhovala 
se do Prahy. Uteklo vše jako voda a dnes jsem 
již babičkou dvou dospělých vnuků a  jedné 
krásné roční vnučky.  Mám z nich velkou radost. 

V současné době už si užívám důchodu. Mám 
mnoho zájmů, navštěvuji Univerzitu třetího 
věku, kurzy angličtiny, s partou kamarádek cho-
díme na vycházky, jezdíme na výlety. I s manže-

lem dost cestujeme, nejčastěji však do Janských 
Lázní, se kterými je manžel hodně spjatý. Snaží-
me se, dokud to jde a dokud síly stačí. 

Ještě pár slov k  naší Asociaci. I  ta teď patří 
k mé „pracovní“ a zájmové činnosti. Jejím čle-
nem jsem se stala již před mnoha lety, ani už si 
nepamatuji kdy. Teprve před asi třemi lety jsem 
se stala členkou revizní komise a  letos jsem 
byla zvolena do výboru a předsednictva. Ráda 
bych přispěla k  tomu, aby Asociace i  nadále 
fungovala ku prospěchu nás všech obrnářů. 
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Rekondiční pobyt v Lázních Slatinice 
Rekondičního pobytu v Lázních Slatinice v ter-

mínu od 12. do 18. 6. 2016 se zúčastnilo 27 osob 
pod skvělým vedením Luďky Bradové. Pobyt byl 
velmi vydařený i  počasí nám přálo. S  procedu-
rami, které jsme absolvovali v  rámci rekondice, 
jsme byli všichni spokojeni, velmi pěkný je bazén 
s příjemnou teplotou. V balneoprovozu a v kou-
pelnách jsou ovšem menší nedostatky – chybí 
tam madla. Když už jsem u té kritiky, tak slabší byl 
stravovací provoz. Jinak ubytování bylo perfektní, 
pokoje jsou velmi pěkně vybavené a udržované.

Naše celá skupina byla ubytovaná v  lázeň-
ském domě Balnea, který stojí na mírném kopci 
Příhon. Díky této poloze jsme měli překrásný 
výhled do okolí. Další velmi důležitou výhodou 
tohoto objektu je, že všechny služby jsou zde 
pod jednou střechou.

Lázně Slatinice se sirnými prameny slaví 
v  letošním roce 490 narozeniny. Opravdovou 
zvláštností sirných pramenů Lázní Slatinice je 
pramen Zdeněk, který je indikátorem zemětře-
sení kdekoliv na zeměkouli, při kterém se jeho 

hladina zvedne nebo klesne. Tuto a další infor-
mace o zdejších pramenech jsme se dozvěděli 
na přednášce v lázních.

Ani o kulturu není v Lázních Slatinice nou-
ze. V bezprostřední blízkosti lázeňského domu 
Balnea se nachází Galerie Zdeňka Buriana. Ex-
pozice obsahuje 150 Burianových originálů ilu-
strací ke knihám.

V  centru Slatinic je, kromě cukrárny, Mu-
zeum veteránů – Mercedes Benz, BMW a  VW. 
Nedaleko Lázní Slatinice, blízko Olomouce, je 
velmi významné poutní místo Svatý Kopeček 
s bazilikou Navštívení Panny Marie. Od baziliky 
je úžasný výhled do celého kraje. Za návštěvu 
stojí také Muzeum kočárů v  obci Čechy pod 
Kosířem, kde jsou nádherné exponáty kočárů 
včetně světových rarit.

Závěrem bych chtěla poděkovat všem reha-
bilitačním pracovníkům lázní a Luďce Bradové, 
že se o  nás velmi pečlivě starali. Budeme mít 
na co vzpomínat. 

Jana Hamhalterová

Hálův mlýn 2016
Ahoj všichni, kteří zrovna teď čtete ten-

to příspěvek. Chci vám jen krátce sdělit, že se 
opět konalo dlouhodobě očekávané setkání 
přátel Polio Melody Bandu od 29. do 31. 7. 2016 
na Hálově mlýně.

Obdobně jako v loňském roce, i letos přijeli 
někteří z nás ve středu, ti největší nadšenci už 
v neděli, a tak si prodloužili pobyt. Ve čtvrtek se 
nás sjela skoro polovina a  největší příjezd byl 
v pátek. Bylo nás víc než 60. Ubytování zajišťo-
val, jako každý rok ve spolupráci se správcem, 
náš kamarád Tonda Carda, za což mu touto ces-
tou za nás všechny děkuji. Musím ale také na-
psat, že někteří Tondových „služeb“ zneužívali, 
prostě najednou nebyla spokojenost s ubytová-
ním. Naštěstí se Tonda nenechal vytočit a pro-
blém záhy vyřešil. Nějaké „zmatečky“ ze strany 
ubytovatele byly také okolo přidělovaných cha-
tiček, i to se nakonec zvládlo. Z toho vyplývá, že 
je nutné se přihlásit včas, to znamená opravdu 
včas, a ne týden před konáním akce, jak tomu 
v několika případech bylo. Na v pozvánce uvá-
děný mail tondalida@atlas.cz je třeba přesně 
napsat termín a nahlásit požadavky, co se týká 
ubytování (není vše pro vozíčkáře!).

Důležité ovšem bylo, že páteční večer se 
hrálo a  zpívalo tak, jak jsme se těšili. Největ-
ším překvapením byl okamžik, kdy se najed-
nou na stolech objevily mísy s uzeným, chléb, 
a několik lahví červeného i bílého vína. Původ-
cem toho byl kamarád Milan Davídek, který 
jen tak „do  placu“, zajistil toto občerstvení. 
Milane, díky.

V sobotní ráno jsme se probouzeli do krás-
ného a  teplého sluníčkového dne, modrá ob-
loha slibovala, že tohle počasí vydrží. A  bylo 
fakt pěkně. Nedaleké koupaliště bylo v  oble-
žení, a ti, kteří se zrovna nekoupali, debatovali 
ve skupinkách pod slunečníky, hrdla si chladili 
pivečkem nebo kofolou a byli, doufám, všich-
ni v pohodě. Sobotní večer patřil opět muzice, 
hrálo a zpívalo se dlouho do noci. Neděle byla 
ve znamení loučení a odjezdů. 

A  protože z  důvěrných zdrojů už vím, že 
příští setkání přátel Polio Melody Bandu bude 
opět poslední týden v červenci, věřím, že opět 
přijedeme. 

Na úplný závěr ještě několik vět k samotné-
mu areálu. Majitel mlýna Zdeněk Řehořík ne-
chal zastřešit další místo k posezení, jsou k pro-
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nájmu už všechny velké chaty, střechy budov 
zakrývá fotovoltaika, buduje se udírna, vedle 
stojí veliký rožeň… 

Co nového bude za rok? 

Koukni na www.trampos.rajce.idnes.cz, tam 
to vše uvidíš.

Z Českého Krumlova vás zdraví 
Milan Šipan, alias Hombre

Velké Losiny 2016 ze tří pohledů
9. až 11. 9. 2016
Šesťáci potřetí

Ať si kdo chce, co chce, říká, ne všechno 
na sociálních sítích je špatné. Díky Facebooku 
jsme se po letech opět našli a díky Facebooku 
probíhá každoročně stěžejní část organizace 
našeho srazu. Takže i letos Zdeněk Špalek s Ta-
marou Kubicovou (roz. Pospíšilovou) se pustili 
do nelehké práce – ubytování, strava, plánova-
né akce a komunikace se zájemci o sraz. Za slo-
venské obrnáře vzal opět organizaci na  svá 
bedra Ondrej Mocko. Ubytování se snídaní 
nebo s  polopenzí bylo zajištěno na  Horince 
a  ve  Švihákovi lázeňském, slavnostní večeře 
v  lázeňském domě Eliška a  večerní posezení 
v salonku Pizzerie Istrie, bývalý hotel Praděd.

A výsledek?
Po  tři, někteří po  čtyři dny, jsme se bavili, 

potkávali, vzpomínali, letos poprvé také spor-
tovali nebo se jen tak toulali Losinami a nasá-
vali jedinečnou atmosféru lázní v podhůří Jese-
níků, které pro nás tolik znamenají.

A je to tady. 
Krásný zářijový letní pátek spousta z nás ze 

svých domovů nabrala směr Jeseníky. Na sraz 
do Velkých Losin se prostě všichni těšíme celý 
rok. A to kamarádi ze Slovenska tradičně přijeli 
už ve čtvrtek, protože klidné rodinné posezení 
v Horince patří neodmyslitelně k programu se-
tkání v Losinách. 

V pátek od 17. hodiny se začali scházet první 
účastníci srazu v salonku Istrie. A opět se vzdu-
chem neslo známé „jé ahoj“ a na druhé straně 
„známe se?“ Znovu jsme zažili spoustu pře-
kvapení a radosti z nových setkání. Letos jsme 
mezi sebou přivítali poprvé a  věříme, že ne 
naposledy, předsedu slovenské Asociace polio 
pana PhDr. Štefana Grajcára z Bratislavy. Přiblí-
žil nám činnost asociace na Slovensku a  jejich 
zkušenosti s problémy zdravotně postižených, 
které řešíme i u nás v Čechách.

A rovněž poprvé jsme dostali na frak od našich 
slovenských kamarádů, protože navzdory vzdále-
nosti, byli v přesile. Za to mají náš velký dík a obdiv. 

A to bychom nebyli my, abychom k dobré-
mu jídlu a  pití nepřidali kytary a  zpěv. Letos 
Ondra neměl své tradiční parťáky Jarka a Mi-
loše, ale oba obětavě nahradil, seč mu síly 
a hlas stačily Milan Šipan z Českého Krumlova. 
Ke  slovům přišly staré fotografie a  hádanky, 
kdo je kdo. Někdy jsme uhodli, jindy hádanka 
zůstala hádankou. Tak snad za  rok. Do  noč-
ních hodin jsme si užívali naplno první společ-
ný večer a  rozcházeli jsme se „domů“ hodně 
pomalu.

Ani sobota nás nenechala lenošit. Nádherné 
slunečné ráno slibovalo krásný den. A také že 
byl. Po snídaní jsme se v půl desáté sešli před 
budovou Šestka, dnešní Šárka, na  již tradiční 
prohlídce „šestky“. A jako v předchozích letech, 
tak i  letos ve  spolupráci s  lázněmi Velké Losi-
ny, zastoupenými obchodní manažerkou paní 
Kopeckou. Letos si pro nás připravila zajímavé 
povídaní o historii lázní.

V  živé besedě došlo i  na  současnost, paní 
Kopecká s  přehledem reagovala na  aktuální 
připomínky. Společné sezení u  historického 
stolu bylo zakončené prohlídkou lázeňské bu-
dovy. A letos nás paní Kopecká vzala i na tera-
su, kde jsme jako děti odpočívali.

Po  návštěvě „šestky“ následoval další, již 
pravidelný, program. V pravé poledne jsme se 
sešli na  hřbitově k  uctění památky těch, kteří 
o  nás tak obětavě kdysi pečovali. Odpoledne 
jsme strávili každý dle svého přání. 

V pět hodin odpoledne, navzdory úmorné-
mu vedru, hrdinně nastoupili na  první ročník 
turnaje v golfu nominovaní hráči. Po úporném 
boji za mohutného asistování kouče jsme měli 
historicky první vítězky. 

Vítězky kromě krásného pocitu obdržely 
i ceny za umístění. No, musíme se ale přiznat, 
že víc sportovců jsme v našich řadách neměli. 
Snad za  rok se sportovní morálka účastníků 
srazu zlepší. Zato diváci si tuto jedinečnou pří-
ležitost nenechali ujít.
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Po  relaxačně a  sportovně prožitém odpo-
ledni jsme se začali scházet u Elišky, kde jsme 
měli oficiální společnou večeři. Prostředí bylo 
opravdu slavnostní a  tak po  stručném a  vý-
stižném přípitku, který za  organizátory srazu 
pronesla Tamara, jsme se s chutí pustili do jíd-
la. A myslím, že jsme si všichni pochutnali. Teď 
už jen zpátky do  Istrie, kde pokračoval náš 
hudební a  vzpomínkový večer. A  nejen to. 
V pátek i v sobotu naše řady v salonku rozšířil 
neodbytný sršeň. A tak se majitel naštval a po-
mocí vysavače prohnal a  dohnal nezvaného 
hosta. A  pak už jen rychle ubíhal čas našeho 
posledního večeru třetího srazu „šesťáků“. Ho-
nem ještě telefony, e-maily, adresy a pak ne-

dělní dopoledne, které nás postupně vracelo 
zpět do našich domovů.

Co říct závěrem? Počasí nám přálo, nálada 
byla výborná a  zdraví nás nenechalo na  ho-
ličkách, takže jsme všechno zvládli s  elánem 
dávno odvátého dětství. Držme se, ať se za rok 
sejdeme zas.

Děkujeme všem, kteří nám tento krásný ví-
kend umožnili prožít, organizátorům Zdeňkovi, 
Tamaře a  Ondrovi, za  lázně paní Kopecké, Pi-
zzerii Istria a v neposlední řadě všem účastní-
kům, protože bez vás by se žádný sraz nekonal.

Takže ahoj 8. až 10. 9. 2017!

Za organizátory Tamara Kubicová

Stretnutie sa opäť vydarilo
V jeden krásny, teplý, skôr letný, septembrový 

deň sme vyrazili s Ondrejom na 3. ročník stret-
nutia do České země, do Veľkých Losin. V našej 
rodnej Bratislave sme vyzdvihli priateľa Petra 
a  išli sme „závratnou rýchlosťou“ na  4-dňo-
vý výlet. Vo štvrtok okolo 14. hodiny sme boli 
na  mieste, pri penzióne Horinka, kde sme sa 
zvítali s Boženkou, Petrom a s ich 4-nohým pria- 
teľom, s  Elinkou. Dohodli sme sa na  stretnutí 
pri dobrom obede v  reštaurácii, nám známej, 
U  Mrázků. Prišli tam už viacerí, aj českí přáte-
lé – kamaráti. Nálada bola výborná, na tvárach 
ľudí bola vidieť radosť zo stretnutia. Večer sme 
pripravili spoločné posedenie pri hudbe. Každý 
priniesol niečo na  zahryznutie i  občerstvenie. 
Vyzeralo to ako na malej svadbe. Helka s Mila-
nom nesklamali a priniesli ako vždy samé dob-
roty. Orechové rožteky boli výborné. Neskoro 
po polnoci sme sa rozišli vo veľmi dobrej nálade. 
Jarka z Čiech nestíhala fotiť momentky. 

V piatok sme sa vybrali cez lesopark, kde nás 
sprevádzali šantiace veveričky, do termalparku. 
Nové kúpalisko s 9 bazénmi sa nachádza v lone 
krásnej prírody, blízko liečebne šesť (VI), teraz 
Šárky. Na  toto ročné obdobie bolo veľmi tep-
lo, tak sme dobre spravili, že sme sa išli kúpať. 
Voda vynikajúca v bazénoch s masážnymi trys-
kami. My sme vyskúšali všetky, aj sme sa pekne 
opálili. Neskôr popoludní sme na nádvorí Elišky 
postretávali ďalšie známe tváre. Po  prvýkrát 
prišli Števo s  Gizkou a  Anka s  Jankou. Večer 
nás oficiálne všetkých privítali Tamara a  Zde-
něk. V  pizzérii Istria (Praděd), sa nás zišlo asi 

tridsaťpäť z oboch krajín. Zavítal medzi nás aj 
dlhoročný kamarát z  Českého Krumlova, gita-
rista a  tramp „Hombre“ – Milan so Zuzankou. 
Hombre a môj Ondrej hrali o dušu, spievali sa 
pesničky slovenské, české, sovietske, cigánske, 
čundrácke, či trampské i modernejšie. No bola 
to paráda! Každý spieval a dobre sa bavil. Náš 
priateľ Peter to natáčal s  kamerou a  vo fotení 
vynikala Jarka, ako vždy. Bolo nám príjemne 
v spoločnosti známych ľudí z mladosti, počúvať 
češtinu zmiešanú so slovenčinou. Niektorí čes-
kí priatelia rozprávali po  slovensky, a  my zasa 
říkali po česky. Veľa sme sa nasmiali.

V  sobotu sme išli pozrieť do  známych pa-
pierní, kde sme sa dozvedeli, mimo iné, o veľ-
kolosinskej historickej výrobe papiera. Vyrába 
sa tam doposiaľ. Kto chcel, išiel na  exkurziu 
do  liečebne Šárka, kde sme trávili kus svoj-
ho detstva. Na  poludnie sme viacerí navštívili 
miestny cintorín a uctili si pamiatku zapálením 
sviečok u  tých zosnulých, ktorí nás s  láskou 
liečili v detstve. Niektorým sa zachcelo športo-
vať na miestnom golfovom ihrisku, kde vážne 
súťažili. Podaktorí sme sa vybrali znova vyskú-
šať vodu, tentoraz do bazéna v Eliške. Po tejto 
procedúre sme boli úplne zdraví, nič nás už ne-
bolelo, skrátka ako dvadsaťroční. Odporúčam! 
Vydarený sobotňajší deň bol ukončený sláv-
nostnou večerou v Eliške a posedením v  Istrii. 
Pri dobrej zábave predviedla sólo naša Anka 
„čibka,“ ktorá nám zaspievala ľudovú pesničku. 
Po rozlúčení sme v nedeľu postupne odchád-
zali, každý svojim smerom, domov.
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Myslím si, že tretí ročník stretnutia vo Veľ-
kých Losinách sa vydaril, a  môžeme sa tešiť 
na  stretnutie zasa o  rok. Možno „dostanú 

chuť“ aj ďalší priatelia z našich radov v Čechách 
i u nás na Slovensku.

Zdraví vás Majuš a Ondrej Mockovi

Jak za starých časů
Byl jsem zase na srazu ve Velkých Losinách. 

Byl to už třetí ročník a pomalu se to stává tra-
dicí, kterou hlavně udržuje parta lidí, kteří se 
jako děti léčili na  šestce, tzv. šesťáci. Počasí 
nám přálo a myslím, že si to všichni moc uži-
li. Firma, která vlastní lázně, je programově 
vylepšuje. V  loňském roce 2015 do  provozu 
uvedli bazény Termály Losiny a nový pavilon 
Eliška 2 (dříve to byla Božena nebo také čtyř-
ka), nyní budují pod Šárkou parkoviště pro 
pacienty a připravují rekonstrukci lázeňského 
parku. Ten je bohužel ještě ve  stavu, jaký já 
pamatuji z  pobytů v  Losinách, ale po  rekon-

strukci to prý bude něco super. Byl jsem v Lo-
sinách jak na šestce (Šárka), tak také na trojce 
(Eliška), a to už je také hodně let. 

Setkání bylo fakt fajn, a  nejlepší asi byly 
večery v pizzerii Istria, kde se hrálo na kytaru, 
a bylo to fakt jako za starých časů – známé pís-
ničky, směs češtiny a  slovenštiny a  vynikající 
nálada. Také jsem se trochu potuloval po oko-
lí na starých známých místech, ale proti době 
kdy jsem tam byl na  léčení, jsou Velké Losiny 
už úplně jiné město, o  hodně krásnější a  pří-
jemnější. 

Mirek Novosad

Rekondice v Jankách, září 2016
A zas se rok s rokem minul a je tu září a s ním 

i podzimní rekondice… a zase hezky posunu-
tá, abychom mohli pobýt i přes Festival Polio. 
A přestože bylo doteď krásné babí léto, právě 
tento týden se Krkonoše rozhodly dát nám 
ochutnávku toho, co dovedou. Přijíždíme v so-
botu na  večer za  strašného lijáku, my Brňáci 
po šesti hodinách vlakem a opět poslední úsek 
sanitkou, teda lyžiny v takovém počasí nic moc, 
chtělo to dva chlapy, abychom bezpečně sjeli 
ze sanitky na  zem. Ale jsme tady, plni očeká-
vání, kdo ze známých přijel a co nás čeká. Sola 
Fide, obvyklý pokoj, výborná kuchyně a  sa-
mozřejmě ranní cvičení (no au – zase všechno 
ztuhlé po roce – protože kdo by cvičil, když ho 
nikdo nenutí, že?), masáže a obvyklý bazén. Ale 
to všechno až od pondělka… takže máme před 
sebou ještě neděli. Bohužel také pošmournou 
a  deštivou, ale to neva, pod střechou neprší, 
takže honem pokoukat, kdo ze známých při-
jel, pozdravit se, probrat drby a když se počasí 
trochu umoudřilo, tak ještě rychlá kontrola Já-
nek. A hrome! Ukradli nám Krakonoše?! Ale ne, 
jen ho přestěhovali na  „promenádní stezku“ 
ke kostelu. Udělali kolem něj ohrádku a pose-
zení, podložili ho hromadou kamenů a osázeli 
kolem keříky. No, jak se komu líbí, třeba až po-
vyrostou keře, bude to vypadat líp a  bude tu 
příjemné posedět. Co nás však velice nadchlo, 
jsou informační panely s historií a fotografiemi 

Janských Lázní, které tuto promenádu lemují, 
opravdu zajímavá „zastavení“ a dobrý nápad. 

Ale jinak od  loňska se nic moc nezměnilo, 
na Janky lázně pořád smutný pohled, prázdná 
kolonáda, pár oschlých zákusků, kafe po  sed-
mé večer nedostaneš… v  osm zavírají. Benát-
ská hala, dříve místo setkávání, pro mnohé 
pacienty jediné místo, kam mohou dojít, je to 
velmi podobné… – chceš chlebíček? Jenom 
pondělí-středa-pátek, a  přijď nejpozději v  9 
hodin, protože jinak je těch 5 kousků co tu be-
rem pryč! Chceš pomoct odnést nádobí? Ale 
od  toho tu nejsme! Hezky ho polož na  okýn-
ko! Že se tam už další nádobí nevejde? Tak to 
ještě trochu zmáčkni, až si vyřídím mobil, tak 
to lehce opláchnu a bude, co na tom, že na ta-
lířcích zůstaly otisky prstu předchozích stráv-
níků a v hrnku pár zrníček kávy… to víte, tady 
na  vás nevyděláme a  to jsme museli všechno 
nejméně o pětikorunu zdražit, ale stejně je to 
prodělečné!

Ale Polio parta se pořád drží a  zase v  Jan-
kách ukážem, jak se má v  lázních správně re-
kreovat a hned v pondělí začínáme s obvyklým 
programem. Na  cvičení tři party, je nás moc 
(nakonec se sjelo 41 lidí), ale to vstávání… teda 
na sedmou se vstává fakt blbě, ale co dělat, je 
třeba vše stihnout, zítra si zase přispíme, a tak 
máváme rukama, dýcháme, kroužíme hlavou 
a  kdo zvládá kope nohama, uf, pěkně ztuhlé 
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svalstvo. Pak se odbelháme na snídani a dál po-
kračujeme podle svých rozpisů, někdo masáž 
a odpoledne všichni bazén, na dvě party, jak to 
jde. Teda v  pondělí byla voda tak studená, že 
i ve vířivce vydrželi jen ti nejotužilejší. Ostatní 
se před koncem vymezeného času šli prohřát 
do horké sprchy a někomu pomohl až horký čaj 
nebo svařáček. Naštěstí od úterka už bylo vše 
v  pořádku a  voda byla dostatečně teplá, aby-
chom si to užili. A  večer? No každý podle své 
záliby, část do hospody, někdo na karty nebo 
televize či přivezený noťas. Ale najít otevře-
nou hospodu, nebo takovou, která v  osm ve-
čer nezavře, byl bohužel taky problém. Jednak 
mezisezóna (byl zavřený i všeobecně oblíbený 
Snack – dovolená) a jednak opravdu v Jankách 
po osmé večer skončil život. Šli jsme jeden ve-
čer na  procházku po  20. hodině a  všude tma, 
nikde nic, snad jen v Music baru Black a Arnika, 
jinak všude zhasnuto, Lázeňák a  Grand, sem 
tam prosvítá jen noční lampička…. No důsle-
dek směřování lázní, místo dříve obvyklých 
480 rehabilitovaných pacientů, pouze 217 míst 
a  z  toho 100 lůžek pro ležáky… Pravda těch 
zbylých 117 pacientů lázeňský život nevytrhne. 
Čechie prázdná a Evropa v podstatě taky…

A tak cvičíme, masírujeme a plaveme, cho-
díme do  cukrárny a  na  procházky. Musíme se 
taky kouknout, co nám vyrostlo kolem Hoff-
manky, takže se tam pomalu celá naše skupina 
po procházkách vystřídá, je tam nová lanovka 
„HoffmankyExpres“ do půlky svahu Černé hory 
a  naproti roste další ze série „stezek ve  stro-
mech“ s  vyhlídkou. Zatím je tam obrovský 
kráter do země a dno má vylitý betonem, jsme 
na to opravdu zvědaví. Na Lipně to špatné není, 
tak uvidíme jak to zapadne sem. A tak uběhne 
rychle týden a je tu čtvrtek a pátek, a začínají se 
sjíždět festivaloví hosté. Janky ožívají, opět se 
plní kolonáda a je slyšet hudba a smích. V ko-
lonádě se začíná podávat „festivalové menu“, 
navečer mají i  chlebíčky a  snad i  pořádnou 
zásobu pití. A  v  pátek večer je kolonáda plná 
a Polio Melody Band se zdatně tuží, a zpíváme, 

bavíme se a najde se i pár tanečníků. Vše jak má 
na Festivalu být.

Další den v sobotu, dojíždějí poslední účast-
níci Festivalu – hlavně na schůzi Asociace polio, 
kde čekáme na novinky. Vyměnilo se částečně 
vedení, tak jaké mají představy co dál a hlavně 
jsme zvědavi, zda se mezi námi ukáže někdo 
z vedení města a lázní. No starosta se omluvil, 
poslal za  sebe místostarostu, ale celkem nám 
nemá co říci, pouze zdůrazňuje, že situace se 
lepší a  že vedení lázní s  městem zase začínají 
spolupracovat, nu což, to je víceméně místní 
problém, víc asi neudělají. O to víc čekáme, co 
nám řekne ředitel lázní, tedy jestli se dostaví. 
Dostavil, s malým zpožděním, a má plnou pusu 
„hotelu Terra“, ale co by se mělo zlepšit na Lá-
zeňském domě a  na  Janském dvoře, o  tom 
mluví jen velmi mlhavě. I dotazy tak nějak vede 
do  ztracena. Hlavně si stěžuje, jak mu jeho 
práci stěžují odbory, a  že nemůže proto ma- 
nagement se zaměstnanci účelně a progresiv-
ně pracovat. Zase se z odpovědnosti vykličko-
val… jako obvykle. Ještě že jsou obrnáři takoví 
srdcaři a přesto všechno se Janek drží.

A  pak den pokračuje každoročním progra-
mem, novinkou je letos možnost využití bazé-
nu pro členy Asociace polio, takže kdo si přivezl 
plavky? Jinak relax na Relaxu s Polio Bandem, 
naštěstí se počasí umoudřilo a dnes je krásně, 
dá se sedět venku. A  tak jsou všude skupinky 
obrnářů, na  Relaxu, na  kolonádě, diskutují, 
zpívají a baví se. A večer obvyklý společenský 
večer v kolonádě s Vosáhlem, tancem a tombo-
lou. A číšníci opět nestíhají, na stolech zůstává 
sklo, a  zadní stoly marně volají na  obsluhu… 
Ale přesto všechno tu vydržíme do  23 hodin 
a  někteří i  déle, a  pak se už pomalu trousíme 
na ubytování. Bylo toho dost.

A ráno loučení a balení a pomalu se rozjíždí-
me. Takže ahoj za rok! 

Naše díky jak pořadatelům rekondice, tak 
pořadatelům setkání polio, bylo zas fajn se 
po roce s mnohými setkat.

Jana Beránková

Bazén – ano, ale jak se dostat do vody?
Inu, tak se ve  mně hnulo svědomí, neboť 

sliby – zvláště přátelům – se mají plnit a  tak 
opravdu píšu další ze svých „reportáží“ Mís-
topis bazénů českých, zvláště pak pražských. 

Na začátek mi však – prosím – dovolte několik 
úvah typu všeobecně obrnářského.

My obrnáři rádi plaveme. Je to totiž jeden 
z těch mála druhů sportu, kde nějaká ta málo 
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funkční, nebo nefunkční ručička či nožička 
není zase tak na  překážku. Máme přece další 
končetiny a těmi se dá mávat jakkoli, jen když 
se jedinec udrží na hladině. Styl je třeba velmi 
originální, leč účinný a  když už jsme ve  vodě, 
šploucháme si stejně ležérně, jako každý jiný.

Trochu zádrhelem ovšem je právě ta ma-
ličkost – tedy dostat se do  vody. Zde nastává 
problém, pro plavce – neobrnáře nepochopi-
telný. Přece se JEN převléknete, JEN přesko-
tačíte k bazénu a  JEN vlezete do vody. Kde je 
ten problém? Odpověď zní – leckde. Například 
už v šatně. No, zkuste, milí architekti bazénoví, 
vzít do náruče celé ošacení, boty, ručník, opřít 
se o jednu až dvě hole a bez ztráty rovnováhy 
(o  důstojnosti nemluvím) přemístit celý tento 
náklad do  skřínky (často s  rafinovaným sadis-
mem umístěné ve  výšce či naopak u  země) 
a  poté svou osůbku po  (klouzavých) dlaždič-
kách do sprch a k bazénu.

Přístup do  bazénů je také kapitola sama 
pro sebe. Já osobně miluji žebříčky z kulatých 
trubek, pokud možno umístěných těsně u stě-
ny bazénu, na  nichž mohu uplatnit zajímavé 
pohybové kreace, když mi nožka obrnářská 
uklouzne, případně se zasekne.

V novém bazénu na pražském Jižním Měs-
tě mi tuto podívanou pro okolí upřeli. Vstup 
do vody je vlídný, první stupínek široký, na dal-
ší lze pohodlně sestoupit – a už se ladně vzná-
šíte na vlnách.

Do vodních atrakcí pak vede pozvolné scho-
diště se zábradlím, pro našince paráda. Dokon-
ce je prý k dispozici pojízdné křeslo a  „výtah“ 
do vody. (Sice se – Live guard – po staru plavčík 
– tvářila na  mou otázku po  této vymoženosti 
dost vylekaně, ale pak se upamatovala.)

Tedy z hlediska bazénu idylka. Kapánek oříš-
kem je samotné entréé do  (bezbariérového) 
areálu, kde u vstupu obdržíte „hodinky“, které 
přikládáte tu k  jednomu, tu ke  druhému dis-
pleji a než se zorientujete, jakže si máte otevřít 
příslušnou skřínku (zvláště když máte plné ruce 
a s sebou temperamentní osmileté dítko), slab-
ší povahy mohou podlehnout panice. Opačný 
proces – tedy návrat do šatny, už zvládáte s na-
prostou suverenitou.

Celkově sečteno a podtrženo, „jižňáci“ inva-
lidní si mohou plavat a ve vodičce zařádit bez 
obav. Však tam taky ráda a  docela často cho-
dím, i když už na Jižním Městě nebydlím.

Libuše Zušťáková

O mých výstavách v roce 2016
Během roku 2016 jsem uspořádal čtyři sa-

mostatné výstavy a  podílel jsem se na  třech 
výstavách skupinových. Kromě toho jsem se 
ještě účastnil přípravy a realizace tří výtvarných 
dílen pro děti, organizovaných v Muzeu designu 
a moderního umění v Benešově. Za to, že jsem 
nakonec vše zvládl podle plánu, vděčím zejmé-
na mé ženě. Za podporu a finanční pomoc dě-
kuji Asociaci polio resp. MK ČR. Na každé výsta-
vě jsem poděkoval i písemně cedulí umístěnou 
na viditelném místě, čímž jsem se mimo jiné sna-
žil propagovat hlavně naši Asociaci polio, abych 
demonstroval, že tato organizace nejen přijímá 
podporu zvenčí, ale prostřednictvím svých čle-
nů také pořádá akce i pro širší veřejnost. 

O  letošních výstavách Oživlé tenzegrity, 
Škola tenzegritů a Ratměřické ptákoviny jsme 
psali již v minulém čísle Zpravodaje. Dnes doplní-
me komentovaný přehled posledních výstav.
Nábytek s vnitřním napětím 
Muzeum designu a  moderního umění, Benešov, 
Malé nám. 1, 3. 9. – 9. 10. 2016

Modely nábytku velikosti pro panenky stály 
na panelech, a to v těchto skupinách: 
1. Stavební prvky,  
2. Byt (ložnice, obývák, pracovna), 
3. Venku (na pláži, na zahradě a v táboře). 

Hlavní přednosti nábytku, který u nás zatím 
není, bohužel, využíván, jsou snadná rozložitel-
nost na prvočinitele a jejich jednoduché usklad-
nění v malém objemu. Na táboře lze nábytek vy-
robit ze všude dostupného materiálu. Objekty 
byly doplněny komentářem a  pozadí vytvořily 
obrazy typu pareidolie (20 kusů). K  této výsta-
vě se vázaly tři dílny pro děti různých věkových 
kategorií, kde jsem vyučoval zájemce, anebo in-
struoval lektory, jak tenzegritový nábytek vyrá-
bět. Dílen se účastnilo několik desítek zájemců.

Při vernisáži výstavy vystoupili: A. Fassatio-
vá – úvod za vedení galerie, V. Vondrejs – úvod-
ní proslov, a  smyčcový kvartet Esferas. Verni-
sáže se navíc účastnila skupina kolumbijských 
návštěvníků a galeristka, od které jsem dostal 
nabídku k výstavě v její kolumbijské galerii. 
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Setkání 26 (2016), skupinová výstava 
na téma „člověk“, Galerie H a Galerie Kruh, 
Kostelec nad Černými lesy 10. 9. – 8. 10. 2016 

Na této výstavě jsem vystavil dva obrazy.

Bylo, nebylo Festival obrnáři obrnářům 
a o obrnářích, Janské Lázně, 23. – 25. 9. 2016

Tato výstava byla důležitá pro určení směru 
pro další roky. Název byl odvozen od  kolek-
ce kreseb portrétů a  staveb z  Janských Lázní, 
z nichž některé obrázky jsou staré více než 60 
let. Další okruh tvořil „Pokojíček pro panenky“, 
kolekce midisošek: „Makovice a  ženy“, „Busty 
s ukázkami klobouků na jedno použití“, „Vikla-
ny na hladině vody“ a velká kolekce „Ze života 
hlemýžďů“ (humorné obrázky a  sošné vtipy, 
včetně kolekce krajek z hlemýždích ulit).

Vánoční salon výtvarníků Benešovska 
Benešov, Malé náměstí 5., 29. 11 – 31. 12. 2016

Na přehlídce výtvarníků Benešovska se po-
dílím jedním obrazem formátu A1 nazvaným 
„Silicon Valley“.

Všem členům Asociace polio, kteří navštívili 
některou z mých výstav, děkuji za zájem a tě-
ším se na  shledanou snad v  roce 2018. Zině 
Vondrejsové a  Zdeně Jandusové jsem vděčný 
za dokumentaci výstav. Příští rok 2017 si ke ku-
latinám dávám nádherný dárek – odpočinek 
a  krásné nicnedělání. Kdybych to nevydržel 
a  přece něco udělal, najdete to v  aktualitách 
na mém webu https://sites.google.com/site/
vladimirvondrejs/

Vladimír Dja Vondrejs

Naše zkušenost z Lázní Darkov 
Lázně Darkov v  Karviné jsou jedny z  nej-

starších jodových lázní v Evropě. První zmínky 
o léčivých účincích jodobromové solanky jsou 
zaznamenány již v roce 1867, kdy byla zaháje-
na první lázeňská sezóna. Lázně se specializují 
na  léčbu pohybového, nervového a oběhové-
ho ústrojí, také na nemocí kožní a gynekologic-
ké. Rehabilitační sanatorium je léčebné zařízení 
Lázní Darkov. 

Jak bylo v  Darkově? Jedním slovem řečeno, 
nemají tam rádi vozíčkáře a není to k nim příliš 
přizpůsobené. V  polovině července jsme na-
stoupili do Odborného léčebného ústavu (OLÚ). 
Ubytovali jsme se ve  12-ti patrové budově „A“ 
v 8. patře. Pokoj byl dlouhý a úzký. Vešly se tam 
všechny tři naše elektrické vozíky, ale ven jsme 
museli s  každým z  nich vycouvat. Pokoj byl 
s balkónem, na kterém jsme mohli sušit prádlo. 

Koupelna měla malé umývadlo, sprchový kout, 
WC vyšší a s madly. Bydlelo se nám tam dobře. 
V budově „A“ byla manikúra, pedikúra, kadeřnic-
tví, PNS, automat na prodej nealkoholických ná-
pojů, bankomat České spořitelny. V recepci bylo 
možno si zapůjčit kola, koloběžky, ping-pongo-
vou sadu, tenisovou sadu, zajistit placené par-
kování na parkovišti lázní, ledničku, fén, kávovar, 
televizi – za penízky, (kdo měl ZTP nebo ZTP/P 
– za televizi neplatil). Televize byla velká a plo-
chá, ale nevysílali v HD kvalitě (vybledlý obraz). 
Programů tam bylo asi 50 v různých jazycích.

Lázně mají ještě jednu budovu, a to budo-
vu „B“, která má také 12 pater. Budova „B“ je 
dobře vybavená. Je tam kavárna s  restaurací, 
bufet (jako Benátská hala), prodejna zdravot-
nických potřeb, pošta, Česká pojišťovna, Čes-
ká spořitelna, prodejna potravinářských a  lé-
čebných doplňků, a hlavně je tam pět výtahů, 
všechny vhodné pro vozíky. Budova „A“ má 
pouze tři výtahy, dva pro přepravu osob a  je-
den výtah je pro vozíčkáře, ale pořád se tam 
tlačily osoby bez vozíku, takže výtah byl neu-
stále plný. Na výtah se čekalo 15 až 30 minut. 
Přednost měli pracovníci přepravující snídaně, 
obědy a večeře do jednotlivých pater budovy 
a ošetřovatelky (zřízenci) přepravující vozíčkáře 
na procedury.

Protože jsme byli na  OLÚ, vztahovala se 
na nás povinnost každodenních vizit. Vizity jsme 
měli zpravidla na 7. patře u paní doktorky, která 
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2x týdně kontrolovala, jak se náš zdravotní stav 
lepší, museli jsme předvést chůzi, zvedat nožič-
ky, mačkat ruce paní doktorce a hlásit kolik met-
rů najednou jsme schopní ujít, aby zjistila svalo-
vou sílu… Jednou týdne jsme měli vizitu přímo 
u pana primáře v 5. patře, který zjišťoval totéž, co 
naše paní doktorka. Dvakrát týdně jsme od ses-
třičky, pracující pro naši paní doktorku, dostali 
do léčebného průkazu razítko, že jsme živí a že 
jsme tam byli. V sobotu a v neděli jsme měli cho-
dit na vizitu do 9. patra (to byly výtahy poměrně 
prázdné, protože řada lidí odjížděla domů na ví-
kend). Jenže v sobotu a v neděli doktoři a sestry 
sami za námi chodili na pokoj, aby nás zkontro-
lovali, a dali nám razítko o tom, že žijeme. V pod-
statě my na OLÚ jsme mohli ústav opustit mezi 8 
ráno a 22 hodinou večer. Ve 22 hodin se recepce 
budovy „A“ zamykala. 

Nejdůležitější bylo druhé patro, byla to spo-
jovačka mezi budovami A, B, C a D. Ve druhém 
patře byly jídelny – velká, zlatá a zelená. Strava 
byla dobrá, hlavně polévky byly vynikající. Měli 
jsme možnost vybrat si z  pěti jídel u  snídaně, 
obědů i večeří. Chodili jsme do jídelen na smě-
ny a nemohlo se stát, že by lidé z 1. směny ještě 
seděli na 2. směně, jako se to stávalo v Janských 
Lázních. Lidem, kteří jedli pomalu, nosili jídla 
na  pokoj. Nebyla možnost dát si přidat jídlo. 
Skvělá příležitost zhubnout, ale nezhubla jsem. 
Ve městě bylo hodně kavárenských lákadel. Mi-
mochodem, stoly v  jídelně byly o  10 cm nižší, 
než je normovaná výše (stůl byl vysoký 70 cm 
místo 80 cm), takže pro vozíčkáře nevhodné.

Procedury byly v  budově „A“ – měli jsme 
po  dvou klasických masážích za  celý pobyt, 
perličku, rašelinové obklady. V budově „B“ jsme 
měli elektroléčbu, v budově „C“ jsme měli vířiv-

ku na kotníky, tzv. akrální vířivka, dále cvičení 
na  stole 2x týdně, motomed. Já jsem na  něm 
byla 2x. Po  druhém použití motomedu, se mi 
tak zablokoval levý kyčelní kloub, že jsem si 
nemohla lehnout do  postele, vstát z  postele 
natož se postavit a  jít. Tak jsem si hned druhý 
den nechala motomed zrušit a nahradit mag-
nety na kyčle. Ještě jsem měla předepsaný lo-
kostation (je to procedura, kdy bych měla cho-
dit po běžícím koberci a byla bych kolem pásu 
uchycená a za ten pás zavěšená 4 lany ke stro-
pu). Ten jsem si nechala zrušit a nahradit mag-
nety na  kolena. Lokostation pro mne neměl 
žádný smysl, protože mi pravé koleno vůbec 
nedrží a na pravé noze se neudržím ani vteřinu. 
A to mi doktorka chtěla ještě dát nácvik chůze 
po chodníčku a nácvik chůze po schodech. To 
jsem odmítla. V  budově „C“ jsem měla parafí-
nové obklady (parafango) na celá záda. 

V budově „D“ se nacházel bazén s jodobro- 
movou vodou s teplotou 35 až 37 stupňů Celsia. 
Byla to vlastně mořská voda čerpaná z hloubky 
3000 m. Třikrát týdne jsme měli bazén velký, 
ve kterém jsme 20 minut cvičili dle cviků před-
váděných terapeutkou a dalších 10 minut jsme 
měli volné plavání v bazénu teplém 31 stupňů 
Celsia. V  budově „D“, hned za  oběma bazény 
byla celková vířivka, tzv. wirpulka i  kondiční 
cvičení na stolech. Do jodobromového bazénu 
i do velkého bazénu jsem se nechala vozit se-
dačkou. Bylo to pro mne bezpečnější. Nemohla 
jsem se spoléhat na  má bolavá ramena a  ris-
kovat, že mi ruka po  mokrém zábradlí ujede 
a  strhnu si rameno. Nevýhodou bylo, že tam 
neměli vozíky do sprchy s velkými koly, aby se 
člověk sám mohl dopravit ze šatny do sprchy, 
do  bazénu, do  wirpulky a  zpět tak, jako je to 
v  Janských Lázních. Další nevýhodou bylo, že 
dveře do  šaten žen a  mužů byly tzv. lítačky 
z bezpečnostního matového skla, takže se daly 
otevírat dovnitř i  na  opačnou stranu. Říkala 
jsem jim fackovací dveře. Lepší by byly dveře 
zasunovací nebo ještě lepší na fotobuňku, jako 
je to v Janských Lázních. Do wirpulky byl jeden 
schod nahoru a  tři schody dolů. V  Janských 
Lázních jsem do celkové vířivky u bazénu kvůli 
tomu nechodila. Jenže tady jsem měla wir-
pulku předepsanou. Tak jsem z  tříkolky slezla 
a  sedla si na  obrubník wirpulky a  nohy jsem 
přehodila do vířivky a nazpátek obdobně.
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Ještě se zmíním o volnočasových aktivitách 
v  sanatoriu Darkov. Ve  volných chvílích jsme 
jezdili na elektrických vozících po městě a oko-
lí. Navštívili jsme staré lázně na opačném konci 
města, kde se nyní léčí pacienti s Alzheimerem. 
Navštěvovali jsme nádherný park za  Sanato- 
riem a také park Boženy Němcové, kde je nád-
herná příroda, chodníčky, lavičky, jezero Lodě-
nice, letní kino, mini zoologická záhrada, hřiště 
pro děti. Do  parku se vcházelo kolem zámku 
Fryštát a  kolem kostelíčka Na  nebe povýšení 
svatého kříže. Zdržovali jsme se na nádherném 
Masarykově náměstí plném kavárniček a  re-
staurací, je tam i  kašna, galérie, věžní hodiny, 
atd. Byli jsme se podívat na  Karvinské moře, 
hluboké 41 m – vzniklé po zalití těžebních dolů 
vodou. Zhlédli jsme Pískovnu, což je jezírko 
mezi paneláky v Karviné. Byli jsme si zaplavat 
na  letním koupališti. Na  elektrických vozících 
jsme zajeli do rekonstruovaného zámečku v Pe- 
trovicích u  Karviné, kde je nádherná parková 
úprava, pěšinky, luxusní hotel s restaurací. Také 
jsme se byli podívat na  starodávný dřevěný 
kostelíček v Markvarticích u Karviné. 

Dělali jsme i delší výlety autem. Vyjeli jsme 
až na  Lysou horu v  Beskydech, zajeli jsme si 
i do Polska na Gočalkowické jezero, byli jsme se 
podívat na Slovensko – na Oravskou přehradu, 
na Oravský hrad, i na skanzen v Oravském pod-
hradí – byl to celodenní nedělní výlet.

Také jsme byli na  dvou kulturních akcích 
v  restauraci Rosa za  budovou „B“ – na  Coun-
tryshow a  na  Heligónky, kde jsme si zazpívali 
lidové písničky.

V Sanatoriu byla možnost koupit si dvě ho-
diny plavání ve  velkém bazénu, ve  wirpulce 
a vstup do 3 druhů sauny – za 150 Kč dospělý 
a 75 Kč děti, pacienti to měli za 105 Kč na 2 ho-
diny. Tak jsme toho dvakrát využili a navštívili 
jsme lázeňský bazén. Na  naše denní vyjížďky 
a  výlety jsme využívali čas po  skončení pro-
cedur, sobotu po obědě a celou neděli. Počasí 
nám přálo.

To jsou tedy naše zkušenosti z léčení v Karvi-
né – v Sanatoriu Darkov.

Eva a Franta Šindelářovi

Moje dojmy z Teplic
Doba se stále mění a  já se nepřizpůsobu-

ji. Zjistil jsem to hned, co odmítli můj návrh 
ve  Velkých Losinách, v  Klimkovicích i  v  Jan-
ských Lázních. Měl jste si dopředu udělat re-
zervaci, mi bylo řečeno. A  co teď? Podle indi-
kačního seznamu jsem se podíval na  webové 
stránky lázní, kde bych to mohl zkusit. Třeba 
na Moravě. Bohužel, někde mě odmítli, a jinde 
jsem na  webových stránkách nenašel žádnou 
informaci o léčení pacientů na účet VZP. Jenom 
informace o  víkendových pobytech, wellness 
apod. I vzpomněl jsem si, že počátkem 90. let 
jsem byl 2x na tři týdny (z dovolené) v lázních 
Teplice. Tehdy se zotavovna ještě jmenova-
la Julius Fučík, nyní již Beethoven. A  byl jsem 
tam celkem spokojený. Tak jsem tam zavolal, 
naznačil moji situaci a  sdělil, že jsem ochotný 
si zaplatit i  jednolůžkový pokoj. To abych po-

myslně zacinkal penízky a navnadil. A světe div 
se, volný jednolůžkový pokoj byl volný. Sice až 
koncem srpna, ale ještě před ukončením plat-
nosti návrhu. Takže dohoda byla rychlá.

Z Kladna do Teplic je to necelých 100 km. Již 
dopředu jsem byl správně zorientovaný, kudy 
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mám přijet na parkoviště přímo před lázeňskou 
budovu, během 10 minut jsem byl přijatý. Za dal-
ších pár minut jsem dával za přední sklo parko-
vací kartu určenou pro držitele průkazky ZTP/P 
– parkování před budovou zadarmo. Klíč od po-
koje, respektive zde vstupní kartu, jsem dostal 
jako obvykle v  posledních letech až kolem 13. 
hodiny, ale mezi tím jsem byl na vstupní lékařské 
prohlídce. Lékařka s ruským jménem hovořila již 
docela plynnou češtinou. A dokonce jsem se ani 
nemusel svlékat. Zřejmě moje lékařská zpráva 
byla dosti podrobná. Na  úvod jsem si vyzvedl 
rozpis na  jednu proceduru – termální koupel. 
Poté jsem v poklidu zvládl i oběd. Na stole byly 
objednávkové listy na  dva dny a  servírka mi 
přinesla i ty dva listy, které byly včera. A vybíral 
jsem si oběd i večeři z pěti jídel. Salát si vybere-
te samoobslužně. Asi z osmi až deseti možností. 
A chcete-li, dejte si i jogurtový dresing. Snídaně 
je formou švédského stolu. A  vyberte si, co je 
vám libo. Šunka, salám, sýr, rybí salát, vajíčko, 
müsli, jogurt, teplý párek, omeletku, ovesnou 
kaši, chléb, pečivo či něco sladkého, kávu, čaj, 
džus… Máte-li chuť na pivo, kupte si ho… Sní-
daně společná od 7:30 do 10 hodin a sedněte si, 
kde je volno. Obědy a večeře už na směny.

K jídelně ale mám jednu velkou připomínku. 
Totiž, ta samoobsluha mi dělala velké problé-
my. Po procedurách chodím bez protetického 
přístroje. Prostě bez aparátu. Ať si někdo zku-
sí chodit po  jedné noze o  holích. A  k  tomu si 
vezměte do  ruky naložený talířek se snídaní, 
kousek chleba… Všude plno lidí, ale nikdo, kdo 
by vám pomohl. Mnohokrát jsem zde potkával 
tradiční Čechy u švédského stolu. Za celý pobyt 
jsem zde k snídani měl jenom jednou kávu. Ra-
ději jsem pitný režim řešil způsobem „na stojá-
ka“. Prostě jsem se při odchodu postavil ke sto-
janům s  džusy a  postupně tankoval. Výběr ze 
čtyř druhů je jistě dostatečný.

Když jsem se ubytoval, šel jsem si užít první 
proceduru. Upozorňuji, že termální koupel je 
zde velmi teplá. Kolem 38°C. Mě to nečiní po-
tíže, naopak, akumuluji teplo do zimních časů. 
Kdo má potíže, může použít chladič na srdíčko. 
Rozpis procedur jsem si vyzvedl večer na  re-
cepci. Procedury jsou každý den, každý týden 
jinak. Ale po  celý den. Málo které odpoledne 
jsem měl celé volné. Co ale mohu pochválit, že 
jsem nikdy nemusel spěchat, abych stihl další 

proceduru. Vozíčkáři to zde nemají příliš jedno-
duché. Zřízence jsem zde nepotkal. Buď vlastní 
silou, nebo s doprovodem. 

Trochu se mi nelíbilo, že na individuální cvi-
čení jsem neměl svoji stálou cvičitelku. Během 
osmi procedur jsem vystřídal asi čtyři pracovni-
ce. Myslím, že jsem měl docela dost procedur. 
Namátkou: magnet 12×, termální bazén s cvi-
čením 12×, termální koupel s následnou ruční 
masáží 12×, masáž podvodní 4×, termoterapie 
S (teplý zábal na krk a šíji) 8×, plynové injekce 
16×, solux 4×, vířivka DK 6×. Celkem 88 proce-
dur za 4 týdny.

Jsem dosti nastavený, až závislý, na  komu-
nikaci pomocí počítače resp. notebooku. A zde 
bohužel signál wi-fi na pokoje nedosáhne. Ani 
zaplacení připojení na pokoj není možné. Veš-
keré wifiny jsou deklarovány na chodbách. 

Již od počátku jsem sledoval, koho známého 
zde potkám. Kolik zde bude obrnářů. Bohužel, 
skoro nikdo. Pardon. Hned druhý den na  snída-
ni se za  mnou ozvalo: „Václave, co zde děláš?“ 
K  mému milému překvapení to byla Liduška 
Jonáková. Konečně první známá tvář. Měl jsem 
štěstí, že v jídelně jsem u stolu seděl s Haničkou 
Fišerovou, s kterou jsem mohl sdílet vzpomínky 
na Jánky. Zájemci si zde mohou vylepšit jazyko-
vé znalosti. Hlavně arabštinu asi od 20 klientů, ale 
ti zde nebydleli a většinou ani nejedli. Já jsem si 
trošinku procvičil svoje znalosti ruštiny, když jsem 
byl dotázán na cestu. I znalci jazyka germánského 
by zde našli příležitost. U některých zaměstnanců 
lze uplatnit polštinu. A v jednom případě jsem za-
slechl i italštinu. Takže docela čilý cizinecký ruch.

Něco jako Benátskou halu, hlavně její bufet, 
zde nečekejte. Někdo si možná bude stěžovat 
na kulturu. Nemohu posoudit. Já se nikde ne-
nudím. Okolí Beethovena je pěkné. Upravené 
parčíky s  květinami nebo stín pod vzrostlými 
stromy. Velké divadlo snad 200 metrů. A  kdo 
vyhledává nákupní kulturu, do nákupního cen-
tra to také není daleko. A hlavně, skoro všechno 
po ideální rovině! A všechny cestičky v zámec-
kém parku, okolo dvou rybníků, snad do konce 
pobytu neprojdete. 

Co říci na závěr? V nadcházejícím roce 2017 
budu mít problém, které lázně si zvolit. Janské 
Lázně jsou sice mojí a snad i vaší srdeční záleži-
tostí, ale mají i velkou konkurenci.

Vašek Tobiáš
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Příběh obrnářů z Mrakodrapu
Mezi členy Asociace polio kolují různé his-

torky o seskupení Mrakodrap.
Na prvopočátku byli tři obrnáři, kteří se znali 

z  Janských Lázní. V  roce 1946 seděli v  hospo-
dě, popíjeli praděd a z prázdných frťanů stavěli 
„mrakodrap“. Udělali domluvu, že se takhle 
budou scházet pravidelně a  budou zároveň 
navyšovat již začatý „mrakodrap“. Tito obrnáři 
s dalšími kamarády rádi trempovali a podnikali 
túry po celých Krkonoších. Měli i svojí píseň:

Pochod obrnářů
1. 
Tam pod Černou horou vklíněn čarovný je kraj;
tam je u pramene síla, sídlo obrnářů ráj.
Je to ze všech nejkrásnější naší vlasti kout
na nějž může z obrnářů každý spolehnout. 

2. 
Tam v nich vládne paní doktor a s ní celý štáb 
o nás pečlivě se stará, by byl každý zdráv,
vozíčky, hole i berle k čertu pošleme,
až se z Jánských Lázní domů vracet budeme.

Refrén:
Jánské Lázně nám dají zdraví, sílu,
proto neztrácej nikdy v sebe víru,
Přijde brzy čas, budem zdraví zas,
proto všichni obrnáři pojďte mezi nás.

Pak se sešli v Praze na Smíchově a tam se na-
pevno dohodli, že se budou každý rok scházet, 
ale vždy na  jiném místě – tam, kde jsou něja-
ké přírodní nebo kulturní zajímavosti. Putovali 
po celých Čechách, dokonce navštívili i Sloven-
sko. Postupně se tato parta nadšených turistů 
rozrůstala. Členové se ženili, členky vdávaly 
a přibývaly děti, které samozřejmě sdílely dění 
v Mrakodrapu se svými rodiči.

Scházeli se tak na  pravidelných sjezdech 
a letních táborech. 

Kronika Mrakodrapu 
Dlouho se hovořilo o  založení kroniky 

Mrakodrapu, avšak teprve v  době mezi XXIII. 
a  XXIV. sjezdem (zvaném i  srocení) začala na-
bývat konkrétních forem. 
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V  kronice chtěli zachytit nejen jejich sou-
časný život, ale také se ve vzpomínkách vrátit 
do  doby již minulé, do  prvopočátků historie 
jejich srocování. 

V  Kronice Mrakodrapu zaznamenali první 
táboráky, při kterých poprvé zazněla slavná 
píseň „Stavěli jsme mrakodrap z ukradených ci-
hel…“ na melodii písně Hodné štěně a praděd 
byl pasován na  „národní nápoj“. Zaznamenali 
první výšlapy za  krásami přírody do  Adršpa-
chů, Teplických skal, Orlických hor, na  Kozí 
hřbety… a spoustu jiných. 

„Mrakodrapáci“ byli stateční obrnáři. V kro-
nice zaznamenali dokumentaci od  III. sjezdu 
v  roce 1952 až po  XXXIII. sjezd v  roce 1988. 
Za  jejich turistiku by se nemuseli stydět ani 
zdraví, natož různě postižení po polio – tu po-
stižená nožička, tu ručička nebo i dvě, záda. Ale 
to vůbec nevadilo, vše se překonávalo s partou 
dobrých a stejně myslících a naladěných lidí. 

Absolvovali několikakilometrové túry s po-
mocí hůlek a berlí. Odměnou jim byly výhledy 

na překrásnou českou zem. Kochali se každou 
přírodní či kulturní památkou nebo zajímavos-
tí. Zažili u toho kopec srandy a večer se bavili 
dál, únava-neúnava. Zvládali vše. 

 V  čele mrakodrapu byl „šerif“, který byl 
dekorován „zlatou hvězdou Mrakodrapu s šer-
pou“. Členové se dělili na Krále (31) – pevné jád-
ro Mrakodrapu a na Občasníky (31). 

Veškerou činnost si vždy pečlivě napláno-
vali. Ubytování, stravování, mapu s  dojezdem 
na  místo, podrobný program a  jednotlivé 
túry, kdo nakoupí, kdo uvaří. Prostě kompletní 
servis. Dnes by se řeklo „all inklusive“. 

Jak čas běžel, kdysi aktivní členové Mrako-
drapu stárli, někteří nečekaně odcházeli…

Mnozí „Mrakodrapáci“ se postupně přesu-
nuli na  elektrické vozíky. V  roce 2008 se sešli 
na rekondici v Janských Lázních. Zde u příleži-
tosti 60. výročí založení Mrakodrapu zavzpomí-
nali a udělali si památeční foto. 

Mária Mruzková

Janské Lázně 2008
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Než si doma zaparkujete elektrický skútr… 
O  milé nabídce Petra Korbeláře jsme psali 

v  minulém čísle. Rada k  nezaplacení zdarma, 
vstřícnost a  spolehlivost. To je jeho pomocná 
ruka při koupi nového či repasovaného elek-
trického skútru. Své dlouholeté zkušenosti 
s  těmito „mašinami“ už zúročil mnohokrát, 
pomohl řadě čtenářů Vozíčkáře, a tak je jeden 
z nejpovolanějších ke shrnutí několika pravidel 
a rad, které se při výběru hodí všem. 

Pokud tedy uvažujete o pořízení elektrické-
ho skútru, pan Korbelář vysvětluje, že: 
1. Katalogové a neoriginální fotografie 

použitých vozíků na internetových 
stránkách nevypovídají o jejich skutečném 
technickém stavu, proto si vždy vyžádejte 
fotografie konkrétních vozíků. Pokud 
máte možnost, navštivte prodejnu, skútr 
si nechte řádně předvést a nespěchejte 
s nákupem. Technický stav a zajištěný servis 
je při koupi nejdůležitější, nejlevnější vozík 
nikdy neznamená nejvýhodnější nákup. 
U nejlevnějších vozíků se totiž nevyhnete 
pozdějším investicím a starostem. 

2. Při koupi vozíku požadujte změření 
kapacity nabitých baterií. Pozor, ne každý 
je na měření technicky vybavený. Pokud 
kupujete vozík s novými bateriemi, vždy 
si nechte doložit, zda jsou opravdu nové 
(platí i při nákupu samostatných baterií)! 

3. Baterie nechte vyjmout, potom uvidíte 
technický stav vozíku uvnitř. Vozík si 
nechte přizvednout, pohledově jej 
zkontrolujte zespodu, zda neopadává rez, 
nevytéká olej apod. Pokud toto prodejce 
provést odmítá, není něco v pořádku. 

4. Zkontrolujte opotřebení pneumatik! 
Ojeté a zpuchřelé pneumatiky hodně 
napoví o technickém stavu. 

5. Pokud budete mít pochybnosti o celkovém 
technickém stavu vozíku, nepodepisujte 

kupní smlouvu. V případě problémů 
a neochoty ze strany prodejců se 
můžete obrátit na bezplatnou právní 
pomoc, kterou vám rád zprostředkuji. 

6. Pozor na ochotu komunikovat. Stává se, 
že prodejci po uskutečnění obchodu 
přestanou zvedat telefony a případné 
závady neřeší, a to ani v záruční době. 
V takovém případě se neváhejte obrátit 
na Českou obchodní inspekci (www.coi.
cz). Konkrétní situaci s vámi rád proberu. 

7. Při financování elektrického skútru 
pro vlastníky průkazu ZTP vám 
poradím, kde požádat o příspěvek. 

8. Pozor na účtování cestovného při servisní 
cestě ke klientovi v záruční době. Děje se 
to a je to protizákonné. Opět se vyplatí 
obrátit se na Českou obchodní inspekci. 

A ještě poznámka na závěr 
Víte, jaké jsou základní rozdíly mezi tříkolo-

vým a čtyřkolovým skútrem? 
Čtyřkolový skútr 

 ▶ menší stabilita – pokud skútr nemá přední 
nápravu McPherson (tyto nápravy mají je-
nom velmi drahé vozíky) 

 ▶ menší natočení kol (menší rejd) 
 ▶ větší valivý odpor (menší dojezd) 
 ▶ větší celková hmotnost 

Tříkolový skútr 
 ▶ větší stabilita – 3 kola, 3 body jsou vždy sta-

bilnější než 4 kola 
 ▶ větší natočení kola (větší rejd) 
 ▶ menší valivý odpor (větší dojezd) 
 ▶ menší celková hmotnost. 

Proto bych všem univerzálně radil zakoupit 
raději verzi tříkolovou. Rád to však s  vámi pro-
jednám individuálně, k  dispozici jsem non stop 
na tel. 739 611 249 (stačí prozvonit, zavolám zpět). 

Petr Korbelář (Vozíčkář 3/2016)

Krkonoše dostanou svoji Stezku korunami stromů  
od kořenů ke korunám

Stezka korunami stromů, fenomén, který 
přiláká ročně desetitisíce návštěvníků na  Lip-
no, začíná vznikat v Janských Lázních. Krkono-
še se tak v příštím roce dočkají své Stezky koru-
nami stromů, která bude přibližně 1 300 metrů  
dlouhá. 

„Projekt je unikátní v  několika bodech,“ říká 
Filip Pekárek, jednatel společnosti Stezka koru-
nami stromů Krkonoše, která stavbu realizuje. 
„Nová stezka vzniká v úzké spolupráci se Správou 
Krkonošského národního parku, která je garan-
tem přírodně-edukativního konceptu. Návštěvníci 
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se dostanou nejprve na  vodorovnou část stezky, 
vedoucí až 23 metrů nad terénem. Po  410 met-
rech se stezka zanoří do podzemí, kde návštěvní-
ci budou mít možnost studovat mikrosvět půdy 
– od  kořenů po  nejmenší živočichy. Poté budou 
postupovat po stezce vzhůru a obdivovat nádher-
ný krkonošský smíšený les,“ vysvětluje specifika 
projektu Pekárek. Lokalita budoucí stezky ko-
runami stromů byla pečlivě vybrána. „Celý pro-
jekt velmi dobře zapadá do dlouhodobé strategie 
environmentální výchovy a zároveň nám pomůže 
rozmělnit počet návštěvníků na hřebenech Krko-
noš,“ říká Radek Drahný, tiskový mluvčí Správy 
KRNAP, a dodává, že projekt této specifické na-
učné stezky umožní využití soudobých trendů 
v interpretaci místního přírodního dědictví.

Stezka korunami stromů Krkonoše bude při-
bližně 1300 metrů dlouhá. Jako jediná z dosud 
realizovaných projektů bude obsahovat pod-
zemní kořenovou část, ze které bude stezka 
stoupat až do výšky 23 metrů nad zem. Zhruba 
ve dvou třetinách stezky se bude tyčit 45 me-
trů vysoká vyhlídková věž. Celá stavba bude 
bezbariérová, tím bude umožněn přístup až 
na  její nejvyšší místo hendikepovaným, senio-
rům nebo rodičům s kočárky. Věž nabídne vol-
ný výhled a otevře nové pohledy na východ, jih 
a západ. „Stejně jako na Lipně, bude i v Janských 
Lázních součástí Stezky korunami stromů suchý 

tobogán. Projekt bude také obsahovat tzv. inter-
aktivní zastávky, na kterých se budou návštěvníci 
dozvídat zábavnou formou zajímavosti o lese, ná-
rodním parku, ochraně přírody nebo fauně a flóře. 
Naopak tzv. adrenalinové sekce jsou připraveny 
hlavně pro děti. Díky nim budou na návštěvu Stez-
ky korunami stromů Krkonoše určitě dlouho vzpo-
mínat,“ vysvětluje Filip Pekárek.

Stavba Stezky korunami stromů Krkonoše 
v  Janských Lázních by měla být dokončena 
v  červnu následujícího roku. „Letos na  podzim 
budeme provádět zemní práce a  přípravu pro 
stavbu dřevěné konstrukce. Ta by měla vyrůst 
na jaře příštího roku,“ říká Filip Pekárek. „Všech-
ny naše projekty stavíme s důrazem na ochranu 
přírody a stejně tomu bude i v Janských Lázních. 
Snažíme se minimalizovat zásahy do stávajícího 
terénu a  co nejméně narušit současné přírodní 
prostředí. Atmosféra místa je totiž pro budoucí 
návštěvníky klíčová,“ uzavírá Pekárek.

Důraz na  environmentální výchovu, tj. za-
měření na  vzdělávání během volnočasových 
aktivit je jednou z  priorit, které chce Správa 
KRNAP v  budoucnu rozvíjet. „Projekt Stezky ko-
runami stromů v Krkonoších jednoznačně vítáme. 
Je to trend, který v posledních letech hojně využí-
vají v západoevropských národních parcích. Tam-
ní správy parků se snaží návštěvníkům jednotlivé 
lokality na  jednu stranu zpřístupnit a  zatraktivnit 
a na druhou se snaží usměrnit pohyb turistů po ná-
rodních parcích, aby předcházely možnému po-
škození chráněných fenoménů,“ vysvětluje Radek 
Drahný, tiskový mluvčí Správy KRNAP. „I pro nás 
jsou tato dvě hlediska poměrně zásadní. Chceme 
návštěvníkům Krkonoš ukázat, že zajímavé akti-
vity lze zažít nejen na  samotných hřebenech, ale 
také poněkud níže. Zároveň díky projektu získáme 
skvělou možnost předat pro nás důležité informace 
velkému množství návštěvníků,“ dodává Drahný.

Jakub Koutek, regiony24.cz

Je pro mne důležité, jak svou práci provádím, ne pro koho
Naše kamarádka a věrná členka kapely Polio 

Melody Band, Violka, nám napsala: 
Jmenuji se Viola Jíchová a pro profesi masér 

jsem se nerozhodla zcela náhodou. Vždy jsem 
toužila pracovat ve  zdravotnictví a  pomáhat 
lidem. Proto jsem si pro studium zvolila obor 
zdravotní sestra. Protože mám percepční pře-
vodní vadu sluchu a epilepsii (malé záchvaty), 

musela jsem studium po třetím ročníku ukon-
čit jako ošetřovatelka. Tato kvalifikace mi vel-
mi pomáhá teď, kdy již druhým rokem pracuji 
jako masér. Masérské profesi přikládám velkou 
váhu. Zaměřuji se zejména na  to, aby klienti 
odcházeli s  pocitem příjemné relaxace a  rádi 
se za mnou vraceli. V masážích se soustředím 
na celostní pojetí organismu, vzájemnou těles-
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nou souhru, harmonii a stabilitu. Cílem mnou 
poskytovaných masáží je uvolnění tenzních 
svalových vláken, zmírnění nervosvalového 
dráždění, odvedení pozornosti od bolesti, úpo-
nová strategie, při které se soustředím na sva-
lové úpony v oblasti kloubních jam a připojuji 
k masáži pohyb v kloubu určitými směry. V dět-
ství jsem prodělala vážné polytrauma a  dnes 
jsem velmi vděčná za  to, že jsem se dostala 
do  rukou dnes Prof.  PeaDr. Pavla Koláře PhD. 
Právě u  něho jsem pochopila, jak je důležité, 
aby mezi klientem a  fyzioterapeutem nebo 
masérem, panovala vzájemná fyzická i psychic-
ká harmonie. Pochopila jsem, že to, co zapříči-
ňuje toto fungování, je láska.

Vycházím totiž z toho, že prostor, ve kterém 
na  sebe lidé působí, není prázdný, ale je plný 
energetických zón a  polí, které nás vzájemně 
pojí s  vesmírnou energií a  my se tak stáváme 
součástí jednoho velkého celku, ve kterém vní-
máme proud energie. V případě, že si budeme 
chtít tyto prostory uvědomit, mohou se naše 
potíže zmírnit, nebo vymizet. Proto posledním 
z mých cílů je dosažení tělesné stabilizace for-
mou celostního pojetí organismu.

Kromě masáží je mou velikou zálibou hud-
ba. Hudba se vlastně stala základem pro veš-
kerou mou dosavadní činnost. Věnuji se i přes 
své postižení psaní písňových textů a  tvorbě 
vlastních melodií a  od  r. 2002 jsem členkou 
country kapely Polio Melody Band. Velmi si vá-
žím toho, že i přes sluchovou ztrátu mne vzali 

tito muzikanti mezi sebe a  společně jsme tak 
mohli poznat, že když člověk něco ztratí, může 
něco jiného získat.

Z mé životní filozofie vychází i další moje záli-
ba, kterou je lyrická poezie. Psaní básní mne tak 
zaujalo, že jsem již vydala čtyři básnické sbírky 
a pracuji na dalších. V masérně je možné do mých 
knih nahlédnout, nebo si je přímo objednat.

Violka provádí masáže v  Salonu Charizmaty, 
U Plynárny 770/8 v Praha 4 Michle, kousek od za-
stávky autobusu Michelská. Kromě toho provádí 
masáže ještě v  Praze – Karlíně přímo na  Karlín-
ském náměstí v  Centru integrace dětí – SALON 
VIOLA, Peckova 277/7, Praha 8 (růžový dům). Je 
možné tedy přijít i tam. 

Cíle Salonu Charizmaty 
 ▶ Zlepšení prokrvení
 ▶ Zlepšení toku lymfy
 ▶ Zmírnění nervosvalového dráždění
 ▶ Odvedení od bolesti
 ▶ Uvolnění tenzních svalových vláken
 ▶ Úponová strategie
 ▶ Odreagování od  problémů a  dbání na  to, 

aby klienti odcházeli s pocitem příjemné re-
laxace a rádi se vraceli

Salon Charizmaty nabízí
 ▶ Zdravotní masáž hlavy – vhodná při úna-

vě, relax po  pracovním dnu, je spojená 
i s masáží šíje

 ▶ Čínskou energetickou masáž – není čínskou 
medicínou, ale zaměřuje se na meridián mo-
čového měchýře. Uvolňuje energetické dráhy 
lidského těla, je cílená na  uvolnění úponů 
v oblasti kloubů. Má méně hmatů a provádí 
se pomalu, hloubkově, a tím, že masáží proni-
káme do hlubších struktur tělesného aparátu, 
čím se organizmus prokrvuje, ohřívá. Orga-
nismus se tak nabuzuje. Není tedy relaxační 
odpočinkovou masáží např. po  náročném 
pracovním dnu, nebo po podání sportovního 
výkonu, jako se provádí u sportovců.

 ▶ Klasickou masáž – příjemná relaxační masáž
 ▶ Sportovní masáž – obdoba klasické masá-

že, má více hmatů a je prováděna rychlejším 
nasazováním hmatů

 ▶ Terapeutická masáž – obdoba sportovní 
masáže, hmaty nasazujeme pomaleji, jejími 
hmaty se zasahuje více do hlubokých těles-
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ných struktur – zaměření cíleně na úpono-
vou strategii

 ▶ Reflexně stimulační masáž – je terapeutic-
ká masáž, k níž připojujeme výkon pohybu 
končetinami v kloubech (natažení, odtažení, 
ohyb, rotace, úklon, záklon, předklon)

 ▶ Individuální léčebná tělesná výchova – 
masáže bez použití oleje, míčkování, poloho-
vání končetin, dechová rehabilitace zaměřené 
na  prodýchání akupresurních bodu, cvičení 
s malým nebo velkým overballem, gymnastic-
kou gumou, úseče, rotoped, parafín

 ▶ Nácvik autostimulace, automobilizace, 
autoprese

 ▶ Reflexologie nohou
 ▶ Reflexologie nohou spojená s  výkonem 

pohybu končetin
Kontakt: Viola Jíchová, mobil 602  704  377,  
e-mail viola.jichova@email.cz 

Tak milí obrnáři, to je nabídka naší kamarádky. 
Pokud máte zájem, neváhejte Violku kontaktovat 
a využít některou nabízenou masáž, a dejte nám 
vědět, jak jste byli spokojení. Věřím, že budete.

mm 

Moje zkušenost s firmou PURTEX 
Ráda jsem užitečnou a tak se obracím pro-

střednictvím našeho Zpravodaje na  milé sou-
putnice a  souputníky s  postpoliosyndromem. 
Mám pro vás dobrou zprávu: až budete potře-
bovat rošt do  postele s  motorem, obraťte se 
na  českou firmu – PURTEX s.r.o., českého vý-
robce postelí a  klinicky hodnocených matrací 
se sídlem Zdiby u Prahy, Ústecká 103.

Kvůli předepsanému „polohování“ a  už ne-
zvládání nastavení roštu ručně, jsem celé léto 

hledala a  nakonec našla českou firmu, záro-
veň nejlepší cenu na  trhu a  hlavně velmi pří-
jemné jednání. Za  rošt (pro neobvyklý rozměr 
140×190) LIBRA s motorem jsem zaplatila třeti-
novou cenu a jsem jak s kvalitou roštu, tak ně-
meckého motoru nadmíru spokojená. Mé po-
děkování patří paní Ing. Agnese Kulihové, která 
měla pochopení pro naši diagnozu. 

PhDr. Vivienne Soyková z Prahy 

Výlet s celostátním dopadem 
Když jsme před lety vyhledávali bezbariéro-

vé vlakové spoje v Německu, byli jsme nejdřív 
zděšení. Žádný z vlaků nebyl označen symbo-
lem vozíčkáře. Pak nám to ale došlo – oni jsou 
totiž bezbariérové všechny, stejně tak i všech-
na nádraží! Německo je zkrátka jinde. Ilustruje 
to i aféra, kterou řeší hendikepovaní naší sou-
sední země. 

V červenci se vydal 77letý Berlíňan na výlet 
do městečka Rheinsberg. Když chtěl na tomto 
nádražíčku nastoupit na vlak, zjistil, že člověk, 
který je odpovědný za obsluhu plošiny a ram-
py pro hendikepované, na nádraží není. Odjel 
na dovolenou a zapomněl tuto skutečnost na-
hlásit a  zajistit zástup. Klíč od  těchto zařízení 
prostě nebyl. A  tak milému vozíčkáři nezbylo 
než si objednat taxíka a  do  Berlína, který je 

vzdálený zhruba 80 km, dojet tímto způsobem. 
Nemilé, říkáte si. Ale to se stává. Jenže v  Ně-
mecku se o tom začalo psát v mnoha novinách. 
Na  nádraží zvonily telefony, aby se jim k  inci-
dentu odpovědná osoba vyjádřila, novináři 
hledali sebezajímavější okolnost, která se k pří-
padu váže. Sedmasedmdesátiletý vozíčkář se 
stal hvězdou, jehož životní příběh znají všichni 
čtenáři novin. Dokonce zjistili, kam se nešťast-
ný zaměstnanec drah vydal za odpočinkem. 

Přitom šlo o  pouhé lidské selhání. Systém, 
kdy skutečně každý vlak a  každé nádraží jsou 
využitelné pro vozíčkáře, je pro nás velkým 
snem. V Německu samozřejmostí, a tak se tako-
vá „banalita“ změnila v noční můru a zároveň 
i senzaci celého Německa.

(ata)
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Rekondice Slatinice, LD Balnea 12. až 18. 6. 2016

Rekondice Janské Lázně II, Sola Fide 17. až 25. 9. 2016
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Hálův mlýn 2016, 29. až 31. 7. 2016 
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Velké Losiny 2016, 9. až 11. 9. 2016
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Festival OOO, Janské Lázně 23. až 25. 9. 2016 
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